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1. INLEIDING 

Van de zijde van enkele fracties is bezwaar aangetekend tegen de korte t i jd 
die thans voor het par lement beschikbaar is o m zich te verdiepen in de voor-
gelegde wettel i jke maatregelen. De leden van de S.G.P.-fractie vragen zich 
daarbij af of van een behoorl i jke behandel ing van de wetsontwerpen sprake 
kan zijn nu in slechts ten hoogste veertien dagen zowel de schrifteli jke als de 
mondel inge behandel ing moet plaatsvinden. Zij achten een dergeli jke gang 
van zaken onverantwoord en vragen of het gezamenli jk overleg met de 
vo lksver tegenwoord ig ing zo niet tot een paskwil word t gemaakt. De leden 
van de G.P.V.-fractie zeggen de «incidentele haastwetgeving» te betreuren. 
Zij vragen of door deze gang van zaken niet de indruk word t gewekt dat de 
bewindsl ieden zoveel prijs stellen op een goede over legprocedure met de 
sociale partners dat dit ten koste gaat van een goede en zorgvuldige wetge-
vende procedure in het parlement. 

Inderdaad past ons een woo rd van verontschuldig ing voor de korte spanne 
t i jds die resteert voor de parlementaire behandel ing van de sociaal-econo-
mische beleidsvoorstel len voor 1981 en vooral van de daarmee samenhan-
gende wetsontwerpen. 

Zoals bekend - w i j komen daarop in par. 3 terug - heeft het kabinet tot het 
uiterste, ook in de t i jd , wi l len gaan om met de sociale partners tot overeen-
s temming te kunnen geraken over gemeenschappeli jke ui tgangspunten 
voor de ontwikkel ing van de arbeidsvoorwaarden in 1981 en het daarmee 
samenhangende beleid ten aanzien van de ontwikkel ing van de koopkracht 
en de werkgelegenheid. Wi j zijn uiteraard van mening dat een dergeli jke 
procedure niet ten koste mag gaan van een goede en zorgvuldige behande-
l ing van voorgestelde (wetteli jke) maatregelen door het parlement. 

Deze mening ligt ten grondslag aan het feit dat w i j u reeds op 19 noverrv 
ber, slechts enkele dagen na het laatste gesprek met de sociale partners op 
12 november, ui tvoer ig hebben geïnformeerd over de zakelijke inhoud van 
de voorgestelde, beperkte loonmaatregel en over de daarmee in samenhang 
te treffen maatregelen. De procedure met betrekking tot het wetsontwerp 
loonvorming en overleg over de werkgelegenheid kostte enige t i jd. Wi j menen 
echter dat het hier o m een wetsontwerp gaat dat zeer nauw aansluit bij het-
geen in evengenoemde brief was uiteengezet en eenvoudig qua constructie 
is, zodat w i j mochten verwachten dat dit t i jd ig en zorgvuldig zou kunnen 
worden behandeld. 

Niet temin zijn w i j het met de leden van de G.P.V.- en S.G.P.-fractie eens 
dat, indien mogel i jk, een wat langere t i jd voor de parlementaire behandel ing 
van een wetsontwerp betracht moet worden. De leden van de S.G.P. begrij-
pen uit het bovenstaande dat w i j het overleg met de volksvertegenwoordi-
ging niet gaarne zouden betitelen als «een paskwil», zijnde - volgens het 
woordenboek - een beeld in Rome waarop men spotdichten aanplakte. 

Intussen heeft - evenmin als aan de leden van de C.D.A.-fractie - het in-
dienen van deze voorstel len aan de Minister van Sociale Zaken vreugde be-
reid. Aan zijn opvat t ingen over overleg en consensus - terecht werd daaraan 
herinnerd - heeft hij u i twerking gegeven door de inzet van het beleid, te we-
ten gericht op het bereiken van vr i jwi l l ige loonmat ig ing, door aanvullende 
voorstel len o.a. ter verbeter ing van de inkomensverdel ing, door het uitein-
delijk treffen van een beperkte maatregel en door inhoudel i jk zo dicht moge-
lijk te bl i jven bij de t i jdens het tr ipart i te overleg naar voren gekomen voor-
keuren. Geen vreugde derhalve, maar toch enige voldoening dat de maatre-
gel beperkt kan bli jven tot een partiële en dat de partners in gesprek zijn ge-
bleven over vraagstukken van werkgelegenheid en arbeidsmarkt. De snelle 
st i jg ing van de werkloosheid maakt het bespreken van die materie te meer 
geboden zoals ook recent door de leiding van de FNV is gesteld. Op die wijze 
kan immers worden bevorderd dat loonmat ig ing korte-termijneffecten ver-
kri jgt naast de langere-termijneffecten zoals die een en andermaal zijn aan-
geduid in het gepresenteerde sociaal-economische en budgettaire beleid. 

Tweede Kamer, zitt ing 1980-1981,16 503, nr. 5 2 



2. HOOFDLIJNEN VAN HET SOCIAAL-ECONOMISCHE EN BUDGETTAIRE 
BELEID 

De leden van de fracties van C.D.A., P.v.d.A., V.V.D., S.G.P. en C.P.N, heb-
ben opmerk ingen gemaakt over het door het Kabinet gevoerde en te voeren 
beleid van aanpassing, zo men wi l het Bestek-beleid. 

Bij het uitzetten van het beleid aan het begin van deze regeerperiode heeft 
het Kabinet gekozen voor een brede beleidsaanpak, gericht op het corr ige-
ren van fundamentele macro-economische onevenwicht igheden op korte en 
lange termi jn in onze economie. Deze onevenwicht igheden komen vooral 
tot ui tdrukking in de hoge werk loosheid, inflatie, het reeds enkele jaren aan-
houdende tekort op de betal ingsbalans, de hoge f inancier ingstekorten, de 
geringe rendementen en het daarmee samenhangende tekort aan inves-
ter ingen. 

De veelsoort ige en complexe problemen waarop het beleid zich richt, 
noodzaakt tot het kiezen van een beleid op hoofdl i jnen. Aan de hand van 
concrete ontwikkel ingen kan van jaar op jaar bezien worden in welke mate 
het beleid aangescherpt c.q. b i jgestuurd moet worden . Met name voor 1980 
en 1981 bleek dat, onder invloed van de doorwerk ing van de ol iepri jsst i jgin-
gen en het vr i jwel ui tbl i jven van economische groei , de beleidsinspannin-
gen alleen maar zwaarder werden. 

Het beleid dat zich richt op de hierboven genoemde macro-economische 
onevenwicht igheden, kent een aantal hoofdelementen zoals het beleid ge-
richt op beheersing van de inkomensontwikkel ing en de beheersing van de 
collectieve sector en het zogenaamde gerichte beleid. Over dit laatste onder-
deel komen we hieronder nog te spreken. Het beleid gericht op mat iging en 
beheersing v indt zijn grenzen in wensen, zowel inkomenspol i t iek als econo-
misch, betreffende de koopkrachtontwikkel ing en het behoud van maat-
schappeli jke verworvenheden o.a. in de sfeer van de overdrachts inkomens. 

Een noodzakeli jke bi jdrage aan het herstel van onze economie in het alge-
meen en van de werkgelegenheid in het bijzonder, moet komen van een te-
rughoudende en beheerste inkomensontwikkel ing. 

Enerzijds is dit noodzakelijk voor de verbetering van de concurrent ieposi-
tie en voor het herstel van de rendementen van het particuliere bedrijfsle-
ven. Anderzi jds maakt een ui tbundiger inkomensontwikkel ing in de part icu-
liere sector de noodzakelijke beheersing van collectieve uitgaven onmoge-
lijk, tenzij men bereid is de consequenties daarvan te aanvaarden en de aan-
passingsmechanismen te herzien, hetgeen betekent het opofferen van soci-
ale verworvenheden die vr i jwel iedereen wenst te behouden. Wi j kunnen de 
gedachten van de leden van de C.D.A.-fractie in dit opzicht onderschr i jven. 

Vanaf het eerste begin van het optreden heeft het Kabinet gesteld dat de 
r ichting waar in het beleid zich ontwikkeld, bepaald moet worden telkens me-
de in nauw overleg met de maatschappeli jke groeper ingen in het vert rou-
wen op deze wijze over de noodzakelijke inspanning een zo breed mogeli jke 
steun te verkri jgen in de samenleving. 

Toen recent de gevolgen van de tegenval lende economische ontwikkel ing 
duidel i jk zichtbaar werden, bestond er geen verschil van mening tussen de 
sociale partners en het Kabinet over de noodzaak o m te komen tot een inten-
sivering van het mat ig ingsbeleid op het gebied van de inkomensontwikke-
l ing en de collectieve sector. Wel ontstond verschil van mening over de om-
vang van de aanpassingen en de manier waarop deze gerealiseerd moest 
worden. Gezien de risico's die verbonden zijn aan de economische teruggang 
voor de continuïtei t van het bedri j fsleven en de eerder aangeduide maatschap-
pelijke verworvenheden heeft het Kabinet gemeend uiteindeli jk zelf de ver-
antwoordel i jkheid te moeten nemen voor de omvang van de inkomensst i j -
g ing in 1981, binnen de randvoorwaarden die gesteld worden door o.a. een 
aanvaardbare lastenverdel ing, de ontwikkel ing van de effectieve vraag etc. 
Wi j komen op deze onderwerpen nog terug. 

In dit kader is relevant de opmerk ing van de leden van de C.D.A.-fractie 
waar in zij stellen dat een bezinning op ui tgangspunten noodzakelijk is om te 
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komen tot een gemeenschappel i jke aanpak van de sociaal-economische 
problematiek. Het Kabinet is het daarmee eens. Het tekent daarbi j aan dat 
het onverkort vasthoudt aan de doelstel l ingen van het door het kabinet ge-
voerde beleid, waaronder vooral ook het terugdr ingen van de werkloosheid 
tot een aanvaardbaar niveau. Om dit te bereiken acht het Kabinet van essen-
tiële betekenis een door een brede maatschappel i jke consensus gedragen 
beleid gericht op een beheerste inkomensontwikkel ing met behoud van de 
essentiële verworvenheden van onze welvaartsstaat, met als uiteindeli jke 
centrale doelstel l ing behoud en bevorder ing van de werkgelegenheid. De 
opmerk ing die gemaakt is door leden van de P.v.d.A.-fractie als zou het Kabi-
net door alleen bezuinigingen en mat ig ingen, het de werknemers en hun or-
ganisatie onmogel i jk gemaakt hebben met hen tot overeenstemming te ko-
men, is onjuist. Het zijn immers vooral de modal i te i ten waarover geen over-
eenstemming kon worden bereikt, niet de vo rm en inzet van het beleid. Wel 
bestond daarnaast nog verschil van inzicht in de omvang van de noodzake-
lijke besparingen, zowel in de sfeer van de loonkostenontwikkel ing als in die 
van de collectieve sector. Op deze punten bestonden binnen en tussen de 
sociale partners aanzienlijke verschil len van inzicht. Maar ten stell igste w i l -
len we bestr i jden dat het het Kabinet alleen zou gaan om bezuinigingen en 
besparingen. Hetgeen hiervoor en nog ui tvoeriger in voorafgaande stukken 
over ons beleid is gesteld, weerspreekt dat duidel i jk. 

Gedurende de gehele regeringsperiode heeft het Kabinet ernaar gestreefd 
de door hem noodzakeli jk geachte ombu ig ingen en mat ig ingen vergezeld 
te doen gaan van enerzijds maatregelen gericht op directe werkloosheidsbe-
str i jd ing (aanvullend beleid, arbeidsmarktbeleid etc.) en anderzijds van kos-
tenverl ichtende maatregelen met name in de fiscale sfeer, vooral gericht op 
de koopkracht van de lagere inkomensgroepen. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie wensen nadere gegevens te ontvangen, 
waarui t zou bli jken dat de recente snelle st i jging van het aantal werklozen in-
derdaad terug te voeren is op de hoogte van de loonkosten in de betrokken 
onderneming. Zoals hiervoor is uiteengezet heeft het Kabinet bij de aanvang 
van de regeerperiode zijn aandacht gericht op een aantal zeer ernstige fun-
damentele onevenwicht igheden in onze economie. Deze tekor tkomingen 
zijn in de afgelopen periode versterkt door een ernstige internationale reces-
sie waardoor sinds eind 1979 het werkloosheidsniveau in ons land met ca. 
100 000 toenam. Een kwantitat ieve onderverdel ing naar oorzaken is niet mo-
gelijk. Wel geven de analyses van het CPB duidel i jk indicaties over de kwan-
titatieve betekenis die de reële loonkostenontwikkel ing heeft voor de situatie 
op de arbeidsmarkt. 

Het Kabinet beschouwt het hoge niveau van de a.i.q. in Nederland als een 
van de fundamente le tekor tkomingen in onze economie die een bedreiging 
vormen voor de continuïtei t van het part icul iere bedri j fsleven. Loonmat ig ing 
is dan ook onontbeerl i jk. De hoogte van de loonkosten beperken de f lexibi l i -
teit van het bedri j fsleven aanzienlijk. Als gevolg van deze hoge loonkosten 
kon het bedri j fsleven bij de tegenval lende vraag die voortv loeide uit de con-
juncturele inzinking niet krachtig inspelen op de verslechterde afzetsituatie. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. vragen zich af waarom de Regering 
niet toegeeft dat de loonmat ig ing niet in de eerste plaats word t nagestreefd 
vanwege het effect op de werkgelegenheid, maar vooral vanwege de nood-
zaak de collectieve lasten te beperken, die voortv loeien uit een st i jging van 
de werk loosheid, waartegen de Regering overigens weinig structureels doet, 
aldus deze leden. 

Het Kabinet acht een beheerste gemat igde inkomensontwikkel ing onver-
mijdel i jk ten behoeve van het herstel van ons concurrent ievermogen, van de 
rendementen van het particuliere bedri j fsleven en ten behoeve van het in-
standhouden van marginale arbeidsplaatsen en daarmee van de werkgele-
genheid. Het is zich daarbij bewust dat dit een proces van lange adem is. Een 
dergeli jk beleid werkt tevens gunst ig uit op de beheersing van de omvang 
van de collectieve sector. Zonder loonmat ig ing zouden de collectieve uitga-
ven als gevolg van de koppel ingsmechanismen zeer s te rk toenemen. Dit zou 
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een aanzienlijke st i jging inhouden van de collectieve lastendruk of tenslotte 
zelfs kunnen leiden tot het loslaten van de koppel ingsmechanismen. Beide 
mogel i jkheden acht het kabinet niet aanvaardbaar. 

De opmerk ing als zou de Regering weinig structureels tegen de sti jging 
van de werkloosheid doen, word t niet onderschreven. Hiervoor is reeds uit-
eengezet dat het Kabinet heeft gekozen voor een beleidsaanpak die gericht 
is op het corr igeren van fundamentele economische onevenwicht igheden in 
onze economie. 

Het beleid richt zich derhalve op verlaging van het kostenniveau onder 
meer via inkomensmat ig ing, het wegnemen van knelpunten bij produktie en 
op de arbeidsmarkt, en een gezondere betal ingsbalansposit ie. 

De leden van de fractie van het C.D.A. nodigen het Kabinet uit na te gaan 
hoe zowel het globale beleid, de inkomensmat ig ing en de overige voorstel-
len een concrete bi jdrage leveren in de stri jd tegen de oplopende werkloos-
heid. Een exact c i j fermatig overzicht van de resultaten van de kabinetsvoor-
stellen is op dit moment n ie t te geven. Wel meent het Kabinet te kunnen w i j -
zen op de resultaten die in de afgelopen periode behaald zijn op het gebied 
van de inkomensontwikkel ing. 

In ons land vormen de hoge loonkosten een ernstige belemmering voor 
het concurrent ievermogen van het particuliere bedri j fs leven, zowel bij de 
uitvoer als bij onze positie op de binnenlandse markt. Zoals bekend is het 
hoge niveau van onze loonkosten het resultaat van een jarenlang proces 
waarbi j de loonst i jg ing (incl. afwentel ing van de collectieve lastendruk en in 
een latere fase van de st i jging van de olieprijzen) de beschikbare ruimte die 
samenhangt met de st i jging van de arbeidsprodukt ivi tei t , aanzienlijk over-
trof. Omdat de st i jging van de arbeidskosten niet geheel doorberekend kon 
worden in de afzetprijzen, als gevolg van internationale concurrentie, heeft 
dit mede geleid tot een ernstige terugval in de rendementen. 

Sinds 1976 is getracht dit proces te doorbreken. Gedurende de afgelopen 
jaren is de st i jging van onze loonkosten, uiteraard mede dank zij de st i jging 
van de arbeidsprodukt iv i tei t , achtergebleven bij de st i jging van de loonkos-
ten bij onze concurrenten. In dit opzicht is er een verbetering opgetreden. 
Maar nog alti jd zijn onze produktiekosten zodanig hoog, dat voor tdurend op 
vele terreinen concurrentienadeel word t geleden op de markten met interna-
t ionale concurrentie. Concurrentie die sinds de terugval in de internationale 
conjunctuur verder is toegenomen. 

Met het nu voorgestane beleid van verdergaande inkomensmat ig ing 
hoopt het Kabinet via een ver laging van het kostenniveau voortgaande re-
sultaten te boeken op de weg naar herstel van ons concurrent ievermogen en 
daarmee van de economie en de werkgelegenheid. 

Aan het begin is gesproken over een aantal hoofdbestanddelen van het 
sociaal-economisch beleid. Vanwege de vele vragen hierover gesteld, is ver-
volgens ui tvoerig ingegaan op het zogenaamde globale beleid. Toch wi l len 
we dit overzicht niet afsluiten zonder de aandacht te vestigen op het gerichte 
beleid dat immers een essentieel complement vo rmt van het globale instru-
mentar ium. 

Ook de leden van de C.D.A.-fractie wi jzen op de wensel i jkheid van concre-
te beleidsmaatregelen waarover zij bij de komende openbare beraadslagin-
gen nader van gedachten wi l len wisselen. Ik zal hier niet al te lang stilstaan bij 
die onderdelen van het gerichte beleid waarvan we ons reeds enige t i jd be-
dienen: het arbeidsmarktbeleid, het sectorstructuurbeleid, het innovatiebe-
leid, het invester ingst imuler ingsbeleid e.d. Ik geeft er de voorkeur aan te w i j -
zen op enkele recente ontwikkel ingen. Ten eerste kan hierbij worden verwe-
zen naar de concrete maatregelen die tevens zijn voortgevloeid uit het arbeids-
voorwaardenbele id. In de paragraaf «Aanvul lende maatregelen» kom ik nog 
te spreken over deze maatregelen, van invloed op de bouw, het regionale be-
leid en het arbeidsvoorzieningsbeleid. Ook het exportbeleid ondergaat nieu-
we impulsen. Ten tweede wi l ik hier stilstaan bij het WRR-rapport over de 
«plaats en toekomst van de Nederlandse Industrie». Het regeringsstandpunt 
is inmiddels bekendgemaakt. Hierin is onder meer opgemerkt dat een moge-
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lijke intensivering van het gerichte beleid in dit opzicht door het Kabinet als 
een wenselijk complement van het globale beleid wordt gezien, reden waar-
om een nader onderzoek naar de mogelijkheden hiervoor zal plaatsvinden. 

Van verschillende zijden werd gevraagd naar een nieuwe raming van enkele 
macro-economische grootheden in 1981. Het CPB heeft nog geen integrale 
nieuwe raming voor 1981. Hierdoor is het dan ook niet mogelijk een nieuw 
cijfer tde geven voor o.a. de werkloosheid en de arbeidsinkomensquote in 
dat jaar aangezien daarop vele factoren van invloed zijn. Wel is duidelijk dat 
het actuele economische beeld verslechtert ten opzichte van dat in de MEV. 
Genoemd kunnen worden o.a. de werkloosheid die sneller oploopt dan ge-
raamd en de consumptieve bestedingen, die in 1980 in plaats van de ver-
wachte lichte stijging veeleer een lichte daling te zien geven. Alleen al deze 
verslechterde uitgangssituatie zal het beeld in 1981, in ieder geval qua ni-
veau beïnvloeden. Inmiddels is ook bekendheid gegeven aan de zorgelijke 
ontwikkeling van het financieringstekort van 1980, samenhangend met de 
sterk tegenvallende belastingontvangsten. 

Ook lijkt het aannemlijkdat bijvoorbeeld de consumptie in 1981 een lichte 
negatieve groei zal vertonen. Aan de andere kant echter zal de loonstijging 
ten opzichte van de MEV aanmerkelijk lager uitkomen. Voornamelijk als ge-
volg van de loonmaatregel, maar ook door enkele mineure bijstellingen zal 
de loonsomstijging met ca 3% kunnen worden beperkt ten opzichte van de 
MEV. Op grond daarvan wordt thans meteen 1% lagere prijsstijging reke-
ning gehouden (zie ook de voetnoot bij de tabel in par. 5.2. met betrekking 
tot de netto-inkomens in guldens voor diverse werknemersgroepen). Zonder 
een integrale voorspelling van alle op de werkloosheid en de a.i.q. van in-
vloed zijnde factoren, is evenwel een accurate raming niet goed mogelijk. 

3. OVERLEG MET DE SOCIALE PARTNERS OVER HET ARBEIDS-
VOORWAARDENBELEID 1981 

Verschillende fracties hebben opmerkingen gemaakt over het met de so-
ciale partners gevoerde overleg. De leden van het C.D.A.-fractie voeren daar-
bij aan dat «kennelijk in schralere tijden het bereiken van gemeenschappelijk-
heid steeds moeizamer wordt». De S.G.P.-fractie wijst vooral op de tijdsdruk 
tijdens het overleg. Deze fractie meent dat het Kabinet in het vervolg meer 
daadkracht moet betonen en de eigen koers vroegtijd en duidelijk moet 
uiteenzetten. Beide fracties vragen naar de Toekomst van het centrale over-
leg. 

Zoals bekend, heeft de Minister van Sociale Zaken er steeds naar gestreefd 
dat voor 1981 vrije onderhandelingen over de arbeidsvoorwaarden zouden 
kunnen plaatshebben. Het is ook bekend dat de economische situatie en met 
name de werkgelegenheidssituatie in het bedrijfsleven dermate slecht is 
dat niet kan worden ontkomen aan een matiging in de loonsomstijging. Ook 
de Tweede Kamer heeft zich hierover, tijdens de algemene politieke en fi-
nanciële beschouwingen, zorgelijk uitgesproken. 

Deze situatie heeft ertoe geleid dat het Kabinet gelijktijdig met het presen-
teren van de samenhangende beleidsvoornemens in de Miljoenennota, op 
Prinsjesdag, aan de sociale partners heeft voorgesteld tot een vrijwillige en 
vrij krachtige loonmatiging te komen. Hierover moest zeer ruim vóór het af-
lopen van de huidige algemene loonmaatregel, te weten uiterlijk 15 novem-
ber, een beslissing zijn genomen. Zulks is ook tijdens de voorafgaande ge-
sprekken onzerzijds meegedeeld. Andere beleidsmaatregelen hingen im-
mers samen met de mate en de modaliteiten van loonmatiging, waaronder 
enige belastingvoorstellen die noodzakelijk waren om de verminderde loon-
somstijging te compenseren. Indien niet op 15 november een beslissing zou 
worden genomen, zouden deze niet meer tijdig in werking kunnen treden. 

Wij zijn ons er desalniettemin wel van bewust dat tijdsdruk van invloed is 
geweest op het verloop van het overleg. In de toekomst zou deze negatieve 
factor wellicht enigszins kunnen worden geëlimineerd door, zoals eerder is 
voorgesteld, tijdiger met raadpleging van de sociale partners te beginnen. 
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Gedacht zou kunnen worden aan informatieve, oriënterende gesprekken 
voordat de definitieve opstelling van de begroting plaatsvindt. Deze gedach-
ten zullen worden uitgewerkt in een nadere adviesaanvrage aan de SER, ter 
aanvulling op hetgeen hierover reeds is gezegd in de adviesaanvrage inzake 
een Raamwet op de inkomensvorming, van 19 juni 1979. 

Aan het voorgaande willen wij nog toevoegen dat men zich moet realise-
ren dat de problemen die rezen bij het overleg, teruggebracht moeten wor-
den tot o.a. verschillende posities waarin werkgevers enerzijds en werkne-
mers anderzijds zich bevinden. Er dient een duidelijke verbetering te komen 
in de rendementspositie van het bedrijfsleven, hetgeen de mogelijkheden 
om aan looneisen tegemoet te komen, niet bepaald groter maakt. Anderzijds 
is het voor de werknemers, ook omdat zij twijfels hebben over het directe ef-
fect van de matiging op de werkgelegenheid, zulks wellicht mede ten gevol-
ge van onvoldoende informatie over de situatie per onderneming en 
bedrijfstak, moeilijk aan de noodzakelijke matiging mee te werken. 

Vooral na de algemene politieke en financiële bescouwingen in de Twee-
de Kamer van dit najaar, ging geleidelijk aan bij de werknemersorganisaties 
een wijziging in standpunten baanbreken. 

Desalniettemin kon geen overeenstemming worden bereikt over gemeen-
schappelijke uitgangspunten voor het sociaal-economisch beleid in de naas-
te toekomst en het arbeidsvoorwaardenbeleid voor 1981. Behalve aan de 
reeds genoemde factoren, is dit toe te schrijven aan de omstandigheid dat 
het Kabinet, gezien de economische en financiële situatie van dit moment en 
naar thans wel zeker is van de naaste toekomst, beslist niet kon meewerken 
aan een handhaven van de koopkracht, zelfs niet voor de laagste inkomens. 
Voorts wilde het Kabinet, mede in dat verband, bij hantering van het ove-
rigens onomstreden beginsel dat de sterkste schouders de zwaarste lasten 
moeten dragen, voor een al te sterke nivellering waken. Bovendien ging het 
Kabinet ervan uit - en het doet dat nog - dat ook bij het bedrijfsleven een 
verantwoordelijkheid ligt. Men kan niet de loonsverhoging in de vorm van 
een vast bedrag die het kabinet medio 1980 oplegde (f 26) en die derhalve 
een nivellerende werking had, vervolgens, dat wil zeggen na afloop van de 
huidige loonmaatregel, verwerken in de vorm van een procentuele loons-
verhoging - dus met denivellerend effect - zoals in de meeste tot nu toe af-
gesloten ca.o.'s voor 1981 is geschied, en dan van het Kabinet verlangen 
opnieuw nivellerende maatregelen, te weten in de secundaire sfeer, te tref-
fen, althans niet in die mate als van de zijde van de FNV is gedaan. 

4. BELEIDSMAATREGELEN 1981 

4.1. Wijziging van de Wet op de loonvorming 

Vrijwel alle leden hebben kritische kanttekeningen geplaatst bij en vragen 
gesteld over de voorgestelde toevoeging aan artikel 10 van de Wet op de 
loonvorming. In feite staan daarbij twee vragen centraal, te weten hoever 
reikt de bevoegdheid die de voorgestelde bepaling toekent, en welk gebruik 
gaat de Minister van Sociale Zaken van deze bevoegdheid maken. 

Alvorens te antwoorden op de vele vragen over de omvang van de be-
voegdheid, willen wij eerst ingaan op de beweegredenen die hebben geleid 
tot de voorgestelde formulering. 

Een uitbreiding van de bevoegdheden die de Wet op de loonvorming 
biedt, is noodzakelijk om de loonmaatregel, zoals die ons voor ogen staat, te 
kunnen treffen. In eerste aanleg ging het daarbij om het scheppen van de 
mogelijkheid om in de loonmaatregel bepalingen op te nemen met betrek-
king tot aftopping van de vakantiebijslag. De aanvankelijk aan de Raad van 
State voorgelegde passage was daarop ook toegesneden. Bepaald was dat 
de regelen «voor verschillende categorieën van werknemers naar loonni-
veau verschillend» kunnen worden vastgesteld. Naar de mening van de 
Raad van State zou die formulering kunnen worden beperkt tot regelen «die 
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naar loonniveau verschi l lend» kunnen worden vastgesteld. De Raad van 
State sloot met die aanbevel ing aan bij de oorspronkel i jke tekst van het ont-
werp tot wi jz ig ing van de Wet op de loonvorming welk wetsontwerp is uitge-
mond in de Wet van 7 maart 1980. 

Daarnaast zijn er andere overwegingen die voor een ruimere dif ferentia-
t iemogel i jkheid pleiten. De regelen zouden moeten kunnen worden afge-
stemd op de in het bedri j fsleven bestaande diversiteit van systemen van 
pr i jscompensat ie. Voorts moet rekening gehouden kunnen worden met 
eventuele prob lemen, die zich zouden kunnen voordoen in het kader van de 
aansluit ing tussen het A lgemeen loonmat ig ingsbeslui t en de nieuwe loon-
maatregel. 

In verband hiermee lijkt een ruimere di f ferent iat iemogel i jkheid dan aan-
vankeli jk in het onwerp van wet was opgenomen, gewenst. Voorkomen 
moet worden dat de vaststel l ing van de concrete tekst van de maatregel -
die aan de hand van hetgeen omtrent de zakelijke inhoud is medegedeeld, 
zal worden vastgesteld - in een later stadium zou worden bemoei l i jkt door 
een te beperkte di f ferent iat iemogel i jkheid op wetsniveau. 

Tegen die achtergrond hebben wi j - mede gelet op het feit dat bij even-
tuele nieuwe beleidsvoornemens de inschakeling van de Staten-Generaal 
is gewaarborgd krachtens het bepaalde in artikel 12,4e l id , van de Wet 
op loonvorming - geopteerd voor een breed geformuleerde dif ferentiat ie-
mogel i jkheid. 

Wi j beseffen zeer wel dat daarmee een bevoegdheid word t geschapen die 
op zich ru im is. Wi j onderkennen ook dat men hierin gevaren ziet. Daar-
tegenover staat echter dat de voorgestelde bepaling een beperkte werkings-
duurza l hebben en in feite alleen is toegespitst op de in 1981 bestaande situ-
atie. Verder heeft een zwaarwegende rol bij onze beslissing gespeeld dat het 
gebruik van deze bevoegdheden, in tegenstel l ing tot andere gevallen van 
delegatie door de wetgever aan bewindsl ieden, omgeven is met str ingente 
waarborgen die niet alleen voorzien in een goede contro lemogel i jkheid voor 
het parlement, maar ook in een procedure van consultat ie van maatschap-
pelijke organisaties. Wi j komen hierop terug. 

De hiervoor weergegeven beweegredenen geven telkens aan op welke 
wi jze wi j in eerste instantie gebruik denken te zullen maken van de n ieuwe 
bevoegdheid. De bevoegdheid omvat echter meer dan alleen een differentia-
tie in de hiervoor aangegeven zin. Vele leden hebben erop gewezen dat de 
bevoegdheid het in feite mogel i jk maakt, dat voor een of meer bedri jfstakken 
op geheel andere onderdelen dan de in de memor ie van toel icht ing ge-
noemde, een differentiatie word t doorgevoerd. Die constatering is juist. Op 
grond van de voorgestelde bevoegdheid kan in principe in een bedri j fstak 
tot meer omvat tende regelgeving worden overgegaan. 

Wi j hebben er begrip voor dat een dergelijke ruime bevoegdheid bij velen 
bedenkingen oproept. De leden van de V.V.D.-fractie spreken in dit verband 
zelfs van het van stal halen van het fameuze artikel 8 van de Wet op de loon-
vo rming en het voeren van inkomenspol i t iek per bedrijfstak. 

Wi j achten geen gronden aanwezig voor het trekken van een parallel tus-
sen het genoemde artikel 8 en de nieuwe bevoegdheid, terwi j l er ons inziens 
evenmin sprake kan zijn van een inkomenspol i t iek per bedrijfstak. Van een 
ingr i jpen in een bepaalde bedrijfstak op grond van artikel 10 van de Wet op 
de loonvorming dient, op grond van de bepalingen van dat artikel, het oor-
deel ten grondslag te l iggen dat het belang van de nationale economie het 
nemen van maatregelen ten aanzien van de loonkosten in samenhang met 
andere maatregelen vereist. Het kan en zal dus niet zo zijn dat de situatie in 
één bedrijfstak bepalend is voor de vraag of van de mogel i jkheid o m voor de 
bedrijfstak aanvul lend meer algemene maatregelen te t ref fen, gebruik zal 
worden gemaakt. Aan een dergeli jke aanwending van deze bevoegdheid 
dienen dus alti jd algemene overwegingen ten grondslag te l iggen. Anders 
gezegd, het gaat hier niet o m een zelfstandige bevoegdheid om per bedri j fs-
tak in te gr i jpen, zoals desti jds in artikel 8, maar om een mogel i jkheid om in 
het kader van de thans voorgenomen beperkte maatregel, aanvul lend voor 
een bedrijfstak regelen te kunnen stellen. 
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Voor de beoordeling van de vraag of dit ontwerp met deze ruime be-
voegdheid kan worden aanvaard, lijkt ons bepalend de vraag of en zo ja hoe 
gebruik zal worden gemaakt van die bevoegdheid en welke mogelijkheden 
de Kamers hebben om een door hen niet gewild gebruik te voorkomen. Wij 
willen op die beide punten graag nader ingaan, te meer daar diverse leden 
daarover vragen hebben gesteld. 

Het uitgangspunt van het Kabinet bij de aanvang van het overleg over de 
arbeidsvoorwaarden voor 1981 was dat, indien de loonsomstijging niet gro-
ter zou zijn dan 8 % en indien de economische situatie niet verder zou ver-
slechteren, een algemene loonmaatregel om loonmatiging te bereiken niet 
in de bedoeling lag. Wij hebben uitdrukkelijk, ook al in de Miljoenennota, de 
hoop uitgesproken dat op basis van vrijwilligheid zou worden gekomen tot 
een substantiële matiging van de nominale loonontwikkeling. De redenen 
waarom toch besloten is tot het treffen van een loonmaatregel, zij het een 
beperkte, zijn reeds uitvoerig in onze brief van 19 november j l . behandeld. 

Het Kabinet heeft gekozen voor een beperkte loonmaatregel om de vrij-
heid van onderhandelen voor de sociale partners in beginsel onverlet te la-
ten en aan hen de ruimte te laten om, als b.v. de arbeidsmarkt daartoe aan-
leiding geeft, nadere voorzieningen te treffen. Gedacht werd daarbij aan b.v. 
voorzieningen ten behoeve van onaangename (met name vuile en zware) ar-
beid en maatregelen die de werkgelegenheid bevorderen (deeltijdarbied). 

Deze expliciete erkenning van de onderhandelingsvrijheid houdt in dat wij 
erop vertrouwen dat de sociale partners hun verantwoordelijkheid zullen be-
seffen en hun bereidheid om tot loonmatiging te komen ook in de onderhan-
delingen tot uitdrukking zullen laten komen. Wij vertrouwen er, mede in het 
licht daarvan, op dat geen afwenteling zal plaatsvinden van de korting op de 
prijscompensatie en de vakantietoeslag of van de aftopping van de vakantie-
toeslag. Uiteraard stelt het Kabinet daarbij wel grenzen. Wij moeten dit ook 
wel doen in het belang van de zeer ernstige situatie van onze economie en 
met het oog op de precaire werkgelegenheidssituatie. Zou de beoogde ge-
nerieke matiging niet tot stand komen, dan zullen verdergaande maatrege-
len onvermijdelijk kunnen blijken. Wij wensen die verdergaande maatrege-
len echter niet. De nadelen die daaraan zijn verbonden, zijn zeer groot. Een 
stringente maatregel maakt het vrijwel onmogelijk ten aanzien van vuil en 
onaangenaam werk voorzieningen te treffen, vanwege de daaraan verbon-
den stijging van de loonkosten. 

Een boemerang-effect, in een toekomstige periode gelegen, verwachten 
wij in het geheel niet. Eerder zou men die in hetzelfde jaar mogen verwach-
ten. De expliciete erkenning van de eigen verantwoordelijkheid en van de 
onderhandelingsvrijheid op het terrein van de arbeidsmarkt en de werkgele-
genheid houdt in, dat het Kabinet erop vertrouwt dat de beoogde generieke 
matiging daadwerkelijk tot stand zal komen. Dit betekent dat wij ervan uit-
gaan dat partijen geen compensatie zullen overeenkomen in de vorm van 
een algemene verhoging van andere looncomponenten dan de prijsconv 
pensatie en de vakantietoeslag. 

Het Kabinet zal de ontwikkeling nauwkeurig volgen. Bevordering van 
werkgelegenheid was en is het doel, in dienst waarvan een sterke algemene 
loonmatiging naar het inzicht van het Kabinet zal moeten worden geëffectu-
eerd. Hiertegenover aanvaardt het Kabinet, zoals hiervoor uiteengezet, eni-
ge loonkostenstijging in verband met het zo gewenste oplossen van knel-
punten op de arbeidsmarkt en met het streven naar meer werkgelegenheid. 
Dit neemt niet weg dat ook ten aanzien van deze onderwerpen een sterke be-
paling in acht genomen zal moeten worden. 

Het zal de vele leden die vragen gesteld hebben over het gebruik dat wij 
van de gegeven bevoegdheid zullen gaan maken, bekend zijn dat het ge-
bruik maken van de bevoegdheden van artikel 10 van de Wet op de loonvor-
ming met de nodige waarborgen is omkleed. De zakelijke inhoud van een 
voorgenomen meer algemene maatregel zal zowel aan de beide Kamers der 
Staten-Generaal als aan onder meer de Stichting van de Arbeid en de SER 
moeten worden meegedeeld. De maatregel kan niet eerder worden vastge-
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steld dan t ien dagen na de dag van die mededel ing aan de beide Kamers der 
Staten-Generaal. Mocht zich een omstand ighe id voordoen waar in het on-
verwi j ld treffen van een meer a lgemene maatregel vereist is, dan zal een 
wetsontwerp tot bekracht iging van die maatregel moeten worden inge-
diend. In beide geval len is er dus een waarborg geschapen die de Staten-Ge-
neraal in de gelegenheid stelt op te komen tegen een ongewenst gebruik 
van de bevoegdheid. In geen enkel opzicht kan en zal de Staten-Generaal bij 
de ui tvoer ing van artikel 10 van de Wet op de loonvorming worden gepas-
seerd. 

Ter afslui t ing van dit betoog over de voorgestelde wi jz iging van de Wet op 
de loonvorming , w i l len wi j nog ingaan op de opmerk ing van de leden van de 
fracties van het C.D.A. en de P.P.R. over de t i jdel i jkheid van de voorgestelde 
wi jz ig ing. Die t i jdel i jkheid heeft een principiële en een technische reden. De 
technische reden is dat artikel 10 reeds begin 1980 ti jdeli jk is gewi jz igd en de 
voorgestelde bepal ing een aanvul l ing op die t i jdel i jke wi jz ig ing behelst. 

Het is dan logisch dat beide wi jz ig ingen op dezelfde datum af lopen. Het 
opnemen van een aanvul l ing die zowel in het t i jdel i jk gewijzigde artikel 
10, als in het thans niet werkende oude artikel 10 zou worden aangebracht, is 
jur idisch en wetgevingstechnisch niet mogel i jk. Het meer prinicipiële punt is 
dat w i j niet beogen met deze voorstel len reeds een structurele wi jz ig ing van 
het ins t rumentar ium met betrekking tot de algemene beïnvloeding van lo-
nen en andere arbeidsvoorwaarden tot stand te brengen. Zoals bekend, is 
aan de SER advies gevraagd over onder meer de problematiek van artikel 10 
van de Wet op de loonvorming . Wi j wi l len met onze voorstel len niet op dat 
advies vooru i t lopen. 

De t i jdel i jkheid van de voorgestelde bepal ingen staat ons inziens niet 
haaks op opvat t ingen dat rekening moet worden gehouden met een langdu-
rige periode van loonmat ig ing ; integendeel, indien inderdaad langdurig 
loonmat ig ing nodig en interventie van de zijde van de regering daarbij on-
vermi jdel i jk zou zi jn, zal naar ons oordeel moeten worden gezocht naar een 
n ieuw en structureel ins t rumentar ium voor de beïnvloeding van de loonvor-
ming . Over de vraag of het t i jdel i jk gewi jz igde artikel 10 voor een dergeli jke 
structurele langere-termijn-aanpak, ook na de nu voorgestelde wi jz ig ing 
bruikbaar is, zou het Kabinet nu juist het advies van de SER wi l len ontvan-
gen. Wi j zul len ons de komende t i jd dan ook diepgaand over de hiermee sa-
menhangende problematiek moeten beraden. 

4.2. Karakter van de beperkte loonmaatregel 

Door verschi l lende fracties is ingegaan op de modal i tei ten van de voorge-
stelde loonmaatregel . De C.D.A.-fractie zegt waarder ing te hebben voor de 
keuze van de pr i jscompensatie en de vakantietoeslag, aangezien de onder-
handel ingsvr i jheid daardoor zoveel mogel i jk in tact kan bl i jven. Deze leden 
tekenen daar wel bij aan dat verschi l lende sociale partners de voorgestelde 
maatregelen zien als «inbreuk» op aangegane overeenkomsten. 

Wat de keuze van de modal i te i ten betreft, zouden w i j wi l len herhalen dat 
bewust is gekozen voor een generieke kort ing op de pr i jscompensatie en de 
vakant ietoeslag, om juist ook in bedri jven met veel lager betaalden een 
loonsommat ig ing te bereiken. Via af topping van de pr i jscompensatie, zoals 
de fractie van de P.v.d.A. voorstel t , zou in die arbeidsintensieve bedri jven 
een ger ingere mat ig ing worden bereikt dan thans via de generieke kort ing 
het geval is. Onder paragraaf 5 gaan wi j u i tvoer ig in op de vraagpunten 
rondom de samenstel l ing van de loonmaatregel . 

Aan de fract ieleden van de V.V.D. zouden w i j wi l len antwoorden dat de be-
pal ingen met betrekking tot de vakantietoeslag inderdaad inhouden dat in 
het a lgemeen n iemand een vakantietoeslag zal ontvangen die ligt beneden 
het niveau van 7,5% van het m in imumloon . Indien nameli jk uit een arbeids-
overeenkomst een recht op vakantietoeslag resulteert dat bij toepassing van 
de loonmaatregel lager zou zijn dan het niveau waarop men ingevolge de 
Wet m i n i m u m l o o n en min imumvakant ieb i js lag recht heeft, dan heeft de be-
trokken werknemer aanspraak op de min imumvakant ieb i js lag, thans zijnde 
7,5%. 
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De leden van de C.D.A.-fractie signaleerden dat werkgevers en werkne-
mersorganisaties met name de vakantietoeslagkort ing als bezwaarli jk erva-
ren. De leden van de V.V.D. vroegen of de ingreep op de vakantietoeslag ge-
zien het jur idisch karakter niet verdergaand is dan de ingreep op een nog in 
de toekomst vast te stellen pr i jscompensatie. 
Naar aanleiding hiervan zij aangetekend dat met deze kort ing in eerste in-
stantie geen structureel effect word t beoogd. De kort ing op de vakantietoe-
slag is dan ook principieel niet ingr i jpender dan de kort ing op de pr i jscom-
pensatie. De loonmaatregel zal immers uiterli jk 31 december 1981 af lopen. 

In antwoord op een vraag van de leden van de V.V.D.-fractie delen wi j nog 
mee dat een bedrag van 7V2% van het loonniveau van 2Va maal modaal 
zonder afronding ui tkomt op f 5989 (modaal 1981). 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vroegen waarom de Regering niet met een 
apart wetje komt dat voor meerdere jaren de af topping regelt. Ter zake mer-
ken w i j op dat een meer permanente beheersing van één bepaalde belo-
n i n g s c o m p o n e n t - t e weten de vakan t ie toes lag"door ons niet is beoogd. 
Afgezien van de mérites hiervan zou zulks een geheel andere benader ing 
vergen dan hetgeen in het kader van een loonmaatregel mogel i jk en gebru i -
kelijk is. Het voorstel van deze leden zou een niet onbelangri jke wi jz ig ing in 
het systeem van de to ts tandkoming van lonen en andere arbeidsvoorwaar-
den betekenen, omdat de vr i jheid van parti jen voor langere t i jd — zij het ter 
zake van één onderwerp - zou worden beperkt. 

In reactie op opmerk ingen van de V.V.D.-fractie over het in de loonmaatre-
gel opnieuw voorzien in verschi l len tussen (collectieve) arbeidsovereenkonv 
sten wat betreft de bepal ingen inzake de pri jscompensatie, merken wi j het 
volgende op. Het gaat hier o m twee onder l ing niet goed vergeli jkbare rege-
l ingen. In de loonmaatregel van 1980 werd de pr i jscompensat ie, globaal ge-
zien voor wat de aanpassingen in de 2e helft van 1980 betreft, vervangen 
door een uitkering van f 26. Deze maatregel had derhalve een beperkte strek-
king en liet bij voorbeeld in beginsel de pri jscompensatie in de eerste helft 
van 1980, - ongeacht of deze op jaarbasis plaatsvonden of bij voorbeeld op 
halfjaarbasis - onverlet. Voor zover zich problemen hebben voorgedaan, zi jn 
deze via het dispensatie-beleid opgelost. Thans gaat het om een generieke 
en eenmalige kort ing op verhogingen inzake de pri jscompensatie, in begin-
sel onafhankeli jk van het t i jdstip van 2%. 

De leden van de V.V.D.-fractie hebben voorts vragen gesteld met betrek-
king tot reeds afgesloten ca.o. 's en pr incipe-overeenkomsten. Alvorens de 
gevraagde gegevens te verstrekken, zij opgemerkt dat het Loonbureau van 
het Ministerie van Sociale Zaken, waar deze gegevens worden opgeslagen, 
onderscheid maakt tussen geregistreerde en niet-geregistreerde ca .o . ' s . Het 
is dus heel goed mogeli jk dat een ca .o . door beide parti jen is aangenomen, 
maar, omdat deze nog niet is ingediend bij en geregistreerd door het Loon-
bureau, hier nog word t beschouwd als zijnde een principe-overeenkomst. 

Op dit moment zijn voor 1981 39 contracten geregistreerd en 45 niet-gere-
gistreerde contracten bekend. Hierbij zijn respectievelijk 159 227 en 865 020 
werknemers betrokken. In totaal gaat het hier om 1 024 247 werknemers, 
zijnde 45% van het aantal werknemers in de particuliere sector. In totaal val -
len 2,7 mi l joen werknemers onder een ca .o . ; 450 000 werknemers daarvan 
behoren tot de gesubsidieerde en gepremieerde sector. 

Op basis van de ons thans bekend zijnde ca.o. 's , is een gemiddelde loon-
somst i jg ing berekend van bijna 8%. Dit cijfer is niet uitgespl i tst voor de ge-
registreerde en nog niet geregistreerde contracten, aangezien de verschi l-
len hoofdzakeli jk worden veroorzaakt door verschil len in de init iële loon-
component . Binnen deze component hebben w i j onderscheiden de verwer-
king van de f 26 toeslag van de loonmaatregel 1980, toeslagen voor vui l en 
onaangenaam werk en overig init ieel. Voor het totaal van geregistreerde én 
niet-geregistreerde contracten bedragen de verschil lende verhogingen res-
pect ievel i jk0,14%, 0,20% en 0,60%. Voor de geregistreerde en n ie tgereg i -
streerde contracten afzonderli jk zijn de percentages respectieveli jk: 0,25%, 
0,16%, 0,33% en 0,12%, 0 ,21% en 0,65%. 
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Van verschillende zijden is gesteld dat ingrijpen in de ca.o.'s niet wense-
lijk is. Wij zijn dat op zich stellig met deze fracties eens. Wij hebben echter 
gemeend dat met de gekozen modaliteiten dit kwaad tot een minimum 
wordt beperkt. Het Kabinet was bij de zeer ernstige sociaal-economische si-
tuatie van oordeel dat een loonmaatregel geboden was en derhalve er niet 
aan kon ontkomen om bij wijze van uitzonderlijke maatregel tot doorbreken 
van collectieve contracten over te gaan. In zo'n ernstige situatie moet het 
kleinere kwaad in plaats van het grotere kwaad geschieden. Trouwens, hoe-
wel tijdens het arbeidsvoorwaardenoverleg afwijkende voorkeuren bleken 
om tot een bepaalde loonmatiging te geraken, sloot geen der partners daar-
bij ingrijpen in cao.'s uit. Wij zijn bovendien van mening dat de beperkte 
loonmaatregel, die immers voor enkele onderdelen van het geheel van de 
arbeidsvoorwaarden geldt, toch recht doet aan en ruimte laat voor een stuk 
eigen verantwoordelijkheid van de sociale partners. Aldus kunnen zij, zoals 
gezegd, met name verder werken aan oplossingen van knelpunten op de ar-
beidsmarkt op de voor de betreffende bedrijfstak of onderneming meest 
geëigende wijze. Daarbij wordt ook gedacht aan voorzieningen ten behoeve 
van onaangename, met name vuile en zware, arbeid. Het kabinet wil daar-
naast ruimte laten om de werkgelegenheid te bevorderen. In het bijzonder 
wordt daarbij gedacht aan mogelijkheden om het beschikbare werk over 
meer mensen te verdelen. 

De V.V.D.-fractie vraagt in dit verband of het niet wenselijker zou zijn om 
een kosten-afdekkende maatregel te nemen. Voor de nog af te sluiten ca.o.'s 
zouden deze leden daarmee het maximaal toegestane niveau van loon-
somstijging willen aangeven. In reactie hierop willen wij naar het hiervoor 
gestelde verwijzen. Alle bezwaren die gemeenlijk voor een loonmaatregel 
worden aangevoerd, zouden bij een verdubbelde lengte - 2 jaar- zich bo-
vendien verhevigde mate doen gelden. 

4.3. Overige inkomensgroepen 

Overheidspersoneel 

De door het Kabinet voorgestane maatregelen in de loonsfeer zullen over-
eenkomstig doorwerken in de salarissen van het overheidspersoneel, zoals 
is aangegeven in de in afschrift aan de Tweede Kamer toegezonden brief 
van 28 november jl. aan de Centrale Commissie voor Georganiseerd Over-
leg in Ambtenarenzaken. 

Over de wijze waarop dit beleid wordt geconcretiseerd, vindt nog overleg 
plaats met voornoemde Centrale Commissie. Eerst na afronding van het 
overleg zal de aangekondigde circulaire kunnen worden opgesteld. 

Dit in antwoord op een desbetreffende vraag van de leden van de fractie 
van de P.v.d.A. 

In dit kader willen wij tevens ingaan op een vraag van de leden van de 
C.D.A.-fractie over de topsalarissen van politici en hogere ambtenaren. 

Voorop moet worden gesteld dat de herziening van de topsalarissen ingaat 
per 1 januari 1981. Vanaf die datum gelden dus de verlaagde salarissen. 
Naar het oordeel van het kabinet gebiedt de zorgvuldigheid ten opzichte van 
in dienst zijnde functionarissen (in het algemeen al zeer lang in dienst zijnde 
functionarissen) dat er voor hen een overgangsvoorziening wordt getroffen. 
Deze voorziening zal overigens zodanig zijn dat het overgrote deel van de in 
dienst zijnde top-functionarissen reeds op 1 januari 1983 (of eerder) krach-
tens het volgens de nieuwe structuur geldende salarisniveau zal worden be-
zoldigd. Slechts voor de kleine groep ambtenaren (ca. 1 a 2% van het totaal 
in het geding zijnde aantal), waarvoor de totale verlaging zeer aanzienlijk is, 
zal het nieuwe salarisniveau eerst op 1 januari 1984 of 1 januari 1985 worden 
bereikt. 

Vrije beroepsbeoefenaren 

Zowel de leden van de P.v.d.A.-fractie als de leden van de C.D.A.-fractie 
vroegen wanneer de aangekondige wijzigingen van de prijzenwet in ver-
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band met het pr i js/ inkomensbeleid voor vri je beroepsbeoefenaren valt te 
verwachten. In antwoord hierop delen wi j mede dat het betreffende ontwerp 
van wet bij de Raad van State ter overweging aanhangig is gemaakt en naar 
verwacht ing zeer binnenkort aan de Staten-Generaal zal kunnen worden 
aangeboden. 

In antwoord op de vragen van de leden van de S.G.P.-fractie naar andere 
aspecten van het pr i js / inkomensbeleid voor vri je beroepsbeoefenaren ver-
wi jzen wi j naar de brief die daarover heden aan de Voorzitter van de Tweede 
Kamer word t gezonden. 

Werknemers in gesubsidieerde en gepremieerde sector 

Voor de werknemers in de gesubsidieerde en gepremieerde sector zul len, 
zoals in de brief van 19 november is meegedeeld, eveneens maatregelen 
worden getroffen. In verband daarmee is zoals bekend een afzonderli jk 
wetsontwerp ingediend. Inmiddels hebben w i j er kennis van genomen dat 
de Kamer dit wetsontwerp niet meer vóór 1 januari zal kunnen behandelen. 
Op korte termi jn kan thans een voorstel worden tegemoet gezien met be-
trekking tot t i jdeli jke ver lenging van de bestaande op 31 december a.s. expi-
rerende wet. 

5. LOONVORMING EN KOOPKRACHT 

5.1. Omvang en samenstelling van de matiging 

Van de zijde van de V.V.D. en van de S.G.P. is de vraag gesteld, waarom de 
regering niet tot een loonmat ig ing van 3 a 4% heeft besloten, zoals t i jdens 
de algemene beschouwingen van meerdere kanten werd geopperd. 

Het is ongetwi j fe ld juist dat de situatie van onze economie een omvangr i j -
ke loonmat ig ing noodzakeli jk maakt. Als men rekening houdt met de op-
nieuw sterk opgelopen inflatie, met de a.i.q. die tot record-hoogte is gestegen, 
en met het belang van de instandhouding van nog maar juist renderende ar-
beidsplaatsen, behoeft dit nauweli jks nog verder betoog. Daarbij komt dat 
ons uitvoerpakket zeer gevoelig bli jkt te zijn voor de huidige stagnatie in de 
wereld-economie. Dit aanpassingsproces van zowel loonniveau als produk-
t iestructuur is een kwestie van jaren. 

Bovendien moest het Kabinet bij zijn beslissing met diverse randvoor-
waarden rekening houden. Gegeven de budgettaire context kan een loon-
mat ig ing die ver boven 2% uitgaat, slechts in zéér beperkte mate worden 
gecompenseerd met lastenverl icht ing. Dan zou ook de in de Mi l joenennota 
geuite wens omtrent de inkomensontwikkel ing van diverse groepen niet re-
aliseerbaar zijn geweest. Dit zou weer tot gevolg hebben dat een verder-
gaande loonmat ig ing de ontwikkel ing van de koopkrachtige vraag meer on-
der druk zou zetten dan uit een oogpunt van bestedingsbeheersing gewenst 
is. De afzet van het bedri j fsleven en de bezettingsgraad zou dan afnemen, 
waardoor de rendementsposit ie van het bedri j fsleven en de werkgelegen-
heid nog meer zouden verslechteren. 

Het Kabinet is van mening een uit het oogpunt van noodzaak tot mat ig ing 
en ombuig ingen evenwicht ig pakket te hebben voorgesteld. De leden van de 
C.P.N.-fractie zijn van mening dat de koopkrachtdal ing te groot is in verband 
met de ontwikkel ing van de economie en de bestr i jd ing van de werk loosheid. 
De leden van de S.G.P.-fractie menen dat drastischer zou moeten worden in-
gegrepen in de collectieve sector en in de loonsector. Gezien het boven-
staande behoeft het geen nadere toel icht ing dat het Kabinet deze meningen 
niet kan delen. De str ingente noodzaak tot mat ig ing en ombu ig ing , de posi-
t ie van de laagst betaalde en de wensel i jkheid van het voorkomen van te ver-
gaande vraaguitval zijn ieder voor zich en in hun samenhang in de beslissin-
gen ter dege meegewogen. Met dit pakket van maatregelen hoopt het kabi-
net de negatieve tendenties die versterk zijn door de conjuncturele terugval , 
te keren en voor t te gaan op de weg naar economisch herstel via verbeter ing 
van het concurrent ievermogen en herstel van rendementen. 
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Ten aanzien van de samenstelling van de matiging wordt door de leden 
van de V.V.D.-fractie opgemerkt dat naar hun mening de overwegingen van 
het Kabinet die hebben geleid tot een gecombineerde matiging in de sfeer 
van de prijscompensatie (2%) en in die van de vakantietoeslag (0,5%), niet 
overtuigend zijn. Deze fractie heeft een duidelijke voorkeur voor het ver-
vangen van de korting op de vakantietoeslag door een extra korting op de 
prijscompensatie. Om een aantal redenen delen wij deze voorkeur niet, inte-
gendeel. 

In de eerste plaats achten wij, zoals eerder aangeduid, een nog verdere be-
perking van de prijscompensatie, nadat ook reeds per 1 juli 1980 een beper-
king heeft plaatsgevonden, onwenselijk in het licht van de nog steeds voort-
durende prijsstijgingen. In onze opzet blijft eind 1980/begin 1981 nog een 
niveauverhoging uit hoofde van prijscompensatie van 0,8% mogelijk. In het 
voorstel van de leden van de V.V.D.-fractie zou deze verhoging grotendeels 
komen te vervallen, zodat in een periode van 12 maanden die wordt geken-
merkt door een toch vrij forse inflatie, nauwelijks van een algemene loons-
verhoging sprake zou zijn. Zo'n situatie komt ons als minder wenselijk voor. 

In de tweede plaats biedt het opnemen van de vakantietoeslag in de loon-
matiging het voordeel dat het nadelige koopkrachteffect in de praktijk wordt 
verdeeld over twee jaren. 

In de derde plaats strookt het vragen van een extra matiging aan de actie-
ven in de sfeer van de vakantietoeslag, met het niet doorgaan van de verho-
ging van de minimumvakantiebijslag van 7,5 naar 8%, die eind 1979 is toe-
gezegd onder de uitdrukkelijke conditie dat daarvoor de financiële middelen 
aanwezig zouden zijn, hetgeen niet het geval is. 

In de vierde plaats zou het vervangen van de korting op de vakantietoeslag 
door een extra korting op de prijscompensatie voor de minima per saldo een 
negatief koopkrachteffect in de orde van grootte van enkele tienden van een 
procent hebben, dat, afhankelijk van het moment waarop de extra korting op 
de prijscompensatie plaatsvindt en van de concrete invulling van de uit-
schuif-operatie, gedeeltelijk in 1981 en gedeeltelijk in 1982 dan wel geheel in 
1982 tot uitdrukking zou komen. De korting op de vakantiebijslag heeft im-
mers voor de minima geen materieel effect, aangezien de vakantiebijslag voor 
deze inkomens gelijk is aan de wettelijke minimumvakantiebijslag van 7,5% 
die gehandhaafd blijft, terwijl het extra korten op de prijscompensatie via het 
aanpassingsmechanisme wèl doorwerkt in de minima. 

In de vijfde plaats zou de uitstralingsproblematiek worden verzwaard. Zou 
immers de extra korting op de prijscompensatie eind 1980/begin 1981 
plaatsvinden, dan resteert er, afgezien van enig selectief initieel, nog slechts 
0,3% prijscompensatie (op niveaubasis). Anderzijds achten wij een verho-
ging van het bruto minimumloon met 1% per 1 januari 1981 minimaal nood-
zakeijk, aangezien immers van de aanpassing per 1 juli 1980 op minimum-
loonniveau circa 1% is doorgeschoven naar 1 januari 1981. Het is duidelijk 
dat in dit alternatief het gevaar voor het optreden van uitstralingseffecten 
groter is dan in ons voorstel. 

Hetzelfde geldt wanneer de extra korting op de prijscompensatie medio 
1981 zou worden gerealiseerd. In ons voorstel zal de discrepantie reeds naar 
raming circa 0,5% bedragen. Daar zou dan nog eens een half procent bijko-
men. Naar onze mening dient in de huidige inflatoire context het optreden 
van uitstralingseffecten zoveel mogelijk te worden voorkomen. Daarbij is het 
van belang zich te realiseren dat het tussen minimumloon en modaal gaat 
om ruim 1 miljoen werknemers.1 

Al heel vaak is opgemerkt dat het loongebouw tot en met anderhalf maal 
modaal weinig ruimte biedt. Uitstralingseffecten zullen zich daarom sterk 
doen gelden. Via de loon- en prijsspiraal vormen deze een ernstige bedrei-
ging van de nominale beheersing die wordt nagestreefd. Overigens wordt 
door een samenhang met de korting van de procentuele vakantietoeslag 

oan«''nn
k°menst rekkers ;n'h°'b«leven m e t 0,5o /o o m d e v | o e r e n i n d e v a k a n t ietoeslag te bevriezen op het niveau 1980, 

0 - 23 800 (minimumloon) ± 700 000 , , . . ' . . . . . " .__ ,. „ 
23 800 - 28 600 ± 500 ooo bereikt dat ook in de sfeer van de vakantietoeslag geen uitstralingseffecten 
28 600 - 33 500 ± 600 ooo optreden. 
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Met het bovenstaande is tevens de vraag beantwoord van de leden van de 
C.D.A.-fractie over de gevolgen voor de minima, de uitstralingseffecten en 
de inhoud van de uitschuifoperatie, als zou worden afgezien van de 
0,5%-korting op de vakantietoeslag en gelijktijdig op de prijscompensatie 
0,5% extra zou worden gekort, hetzij eind 1980/begin 1981, hetzij medio 
1981 (als wij althans deze leden goed begrijpen). Overigens verbaast een 
dergelijke suggestie ons wel, omdat in het in de Stichting van de Arbeid ge-
voerde overleg toch wel duidelijk de wens naar voren is gekomen dat de in-
greep in de prijscompensatie een eenmalige is. Het aftoppen van de vakan-
tietoeslag op f 5000 waarmee deze leden dit alternatief ten behoeve van een 
betere inkomensverdeling completeren, heeft uiteraard geen of uiterst mar-
ginale betekenis voor de positie van de minima. Samenvattend zijn wij dan 
ook stellig van mening dat op dit punt onze voorstellen geen wijziging be-
hoeven in de gesuggereerde zin. 

Ook de leden van andere fracties hebben zich gebogen over mogelijke al-
ternatieven voor de samenstelling van het matigingsbeleid. Leden van de 
P.v.d.A.-fractie bepleiten een loonsombeperking op een «sociaal veel aan-
vaardbaardere wijze». Wij kunnen hierover het volgende opmerken. 

In de wens om ook voor arbeidsintensieve bedrijfssectoren en sectoren 
met veel laagbetaalden tot een substantiële loonkostenmatiging te komen 
ligt ook één van de belangrijkste redenen dat de Regering heeft gemeend 
niet de gehele loonsombeperking van 2,5% te moeten realiseren middels 
een grotere bijdrage van voornamelijk of uitsluitend de hogere inkomens. 
Daarbij zijn tevens de volgende gegevens en overwegingen aan de orde ge-
weest. 

De hogere looninkomens zijn met name geconcentreerd in slechts enkele in-
dustriële sectoren, en voorts vooral in dienstverlenende activiteiten. Bij con-
centratie van de loonmatiging daarop zou de industrie betrekkelijk weinig 
profijt hebben van de kostenmatiging. Voorts geldt dat, indien men toch tot 
een matiging van 2,5% zou willen komen de aftopping op een zeer laag ni-
veau zou moeten plaatsvinden. Om de gedachten te bepalen: de eerste en 
de tweede prijscompensatie zouden op het niveau van het minimumloon 
moeten worden afgetopt en de vakantietoeslag op modaal niveau. Ook een 
andere combinatie zou mogelijk zijn, maar in elk geval zou het koopkracht-
verlies voor inkomens tussen modaal en tweemaal modaal hard aankomen 
(voor tweemaal modaal een reële achteruitgang van ca. 5%). Een derde punt 
is het volgende. Boven het inkomen van tweemaal modaal vindt men 
170 000 werknemers in de particuliere sector (d.i. ruim 5%) met een geza-
menlijk inkomen (bruto) van ca. 15% van het totaal. Voor een loonkostenma-
tiging van 2,5% zou deze groep derhalve ± 15% van haar brutoloon moeten 
inleveren. 

Deze gegevens en overwegingen hebben mede geleid tot de huidige voor-
stellen waarin het koopkrachtverlies van het minimumloon tot 0,75% be-
perkt blijft en op een niveau van viermaal modaal een achteruitgang van 
ruim 3,5% optreedt. Het Kabinet heeft gemeend deze bijdrage van de hogere 
inkomens te moeten en te kunnen vragen, gezien de ernst van de situatie en 
ondanks het gevaar, gesignaleerd door de S.G.P., dat nivellering initiatieven 
zou doden en de prikkel tot extra presteren zou wegnemen. In de huidige 
omstandigheden is een extra bijdrage van de sterkste schouders niet meer 
dan billijk. Het Kabinet is ervan overtuigd dat de betreffende inkomensgroe-
pering de juistheid daarvan inziet. 

5.2. Koopkracht 

Zowel door de leden van de C.D.A.-fractie als van de P.v.d.A.-fractie wer-
den vragen gesteld over de lastenverdeling die resulteert uit de maatregelen 
die in onze brief van 19 november zijn uiteengezet. Met name op het punt 
van de koopkrachtontwikkeling voor de minima zijn er duidelijke aarzelingen 
die onder meer tot uitdrukking komen in de vraag of niet de minima volledig 
hadden moeten worden ontzien door de hogere inkomens zwaarder te be-
lasten. Vooropgesteld zij dat het Kabinet met betrekking tot de koopkracht 

Tweede Kamer, zitting 1980-1981, 16 503, nr. 5 15 



van de min ima reeds verder is gegaan dan in de Mi l joenennota 1981 isaan-
gekondigd. Het koopkrachtverl ies dat aanvanke l i j k " 1,5% bedroeg, werd im-
mers niet teruggebracht tot - 11/4% maar tot -3U% voor de min imumloner . 
Natuurl i jk bli jft de zorg voor de koopkracht in eerste aanleg uitgaan naar de 
sociaal zwakkeren maar het verder ontzien van de min ima roept de volgende 
bezwaren op. 

In de primaire sfeer geldt het volgende. Een beperking van de mat ig ing die 
is voorzien voor de min ima, zou inhouden dat de loonkosten voor deze cate-
gorie hoger zouden ui tkomen. Daarmee zou het doel van de mat ig ing, het in 
stand houden en bevorderen van arbeidsplaatsen, eveneens minder gewicht 
kri jgen. Met name voor arbeidsintensieve sectoren en sectoren met veel 
laagbetaalden is een generieke mat ig ing noodzakelijk. De moei l i jkheden in 
het midden- en kleinbedri j f i l lustreren dit. Voorts is het koopkrachtbeeld dat 
wordt voorgestaan, ook van toepassing op de sociale ui tker ingen, waardoor 
een nadere budgettaire problematiek bij de sociale fondsen en het Rijk onver-
mijdel i jk is. Van grote betekenis zijn ten slotte, zoals eerder gesteld, uitstra-
l ingseffecten; het voorkomen daarvan heeft een cruciale rol gespeeld bij de 
samenstel l ing van de mat ig ingsvoorstel len. 

Ook in de secundaire s feergelden bezwaren. Indien w i j ons beperken tot 
de budgettair-neutrale variant (de andere komen niet in aanmerking), zijn er 
twee in het oog spr ingende beperkingen om herverdeling op fiscale wijze 
nog verder te doen plaatsvinden. De eerste beperking heeft te maken met 
het feit dat het belast inginstrument voor dit doel onvoldoende betrouwbaar 
is. De hogere belastingdruk kan immers leiden tot ontwi jk ing dan wel afwen-
te l ing. De realiteit gebiedt met dergeli jke reacties, bij een nog verder gaande 
verstei l ing van de progressiel i jn, rekening te houden. De andere beperking 
is van inkomenspol i t ieke aard. De voor ons l iggende jaren, het is de afgelo-
pen weken weer diverse malen gesteld, zullen onvermi jdel i jk worden geken-
merkt door een aanhoudende noodzaak tot het cont inueren van een mati-
g ingsbeleid. Zouden w i j nu telkenmale opn ieuw de hogere inkomens extra 
belasten met de economische moei l i jkheden, dan zou de daaruit voortv loei -
ende nivel ler ing in een onaanvaardbaar hoog tempo voortschr i jden. Met de 
term onaanvaardbaar word t niet zozeer gerefereerd aan bepaalde normatie-
ve inkomensverhoudingen, als wel aan een taxatie van wat maatschappeli jk 
mogel i jk is. 

De fractie van de S.G.P. vraagt o m het f inanciële plaatje in guldens van 
vijf inkomensgroepen, met daarin verwerkt per facet alle tot nu toe bekende 
voorgenomen maatregelen. Wi j verwi jzen naar onderstaande tabel. 

Tabel. Beschikbaar inkomen en effect daarop voor een aantal werknemersgroepen 

MEV Bijstelli ng Kort ing Kort ing Aftopping Verhoging Verhoging Verhoging Huidig 
t.o.v. M E V ' p.c. uit- vakantie- vakantie- WAO-pr. en belasting- K.B. beeld 

schuif 
min. loon 

toeslag toeslag franchise vrije 
sommen 

Min. loon 20 673 - 11 - 2 4 2 0 0 58 106 72 20 656 
Min. loon + 21 170 - 62 - 3 0 5 - 33 0 54 107 72 21 003 
Modaal 25 824 - 1 0 0 - 3 7 0 - 77 0 7 130 72 25 486 
2 x modaal 45 464 - 2 3 1 - 7 4 9 - 1 6 4 0 — 115 199 72 44 428 
4 x modaal 71 941 - 2 4 0 - S 7 9 - 2 1 5 — 1165 - 76 200 72 69 598 

1 Deze kolom bevat de effecten van een 
bijstelling van de prijsraming voor zover 
van invloed op de prijscompensatie en de 
bijstelling van de WW en WAO-premie. 

Ter toel icht ing op de tabel zij vol ledigheidshalve opgemerkt dat deze cij-
fers in overeenstemming zijn met de procentuele koopkrachtmutat ies (va-
riërend van - 0 , 7 5 % t / m - 3 , 5 % a - 4 % ) vanwege het feit dat rekening moet 
worden gehouden met de neerwaartse bijstell ing van de pr i jsontwikkel ing 
onder invloed van de loonmat ig ing. Ook is hierbij rekening gehouden met au-
t onome factoren van invloed op het pr i jsver loop in 1981. 
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In de hiervoor gegeven opstelling komt uiteraard het effect van de veran-
dering in de bejaarden- en invalidenafrek niet tot uitdrukking, omdat de tabel 
op werknemers betrekking heeft. (Het effect van de voorgestelde beperking 
van de arbeidsongeschiktheidsaftrek beloopt 0,3 a 0,5%. De voorgestelde 
beperking van de bejaardenaftrek heeft een effect dat varieert van 0,2 tot 
0.4%.) 

Met deze tabel is ook de vraag van de fractie van het C.D.A. naar een inko-
mensoverzicht voor 1981 in guldens voor werknemers, beantwoord. Deze le-
den vroegen evenwel ook om overzichten van zelfstandigen, ambtenaren, 
trendvolgers en vrije beroepsbeoefenaren. Met de tabel voor de werkne-
mers is ook een globaal inzicht in de effecten van de maatregelen voor de 
andere categorieën gegeven. Daarbij moet uiteraard wel worden bedacht dat 
sommige maatregelen op bepaalde groepen niet van toepassing zijn. Zelf-
standigen ondervinden uiteraard alleen de voordelen van de verhoging van 
de belastingvrije sommen en de kinderbijslagen. De ambtenaren worden 
met alle maatregelen met uitzonderingen van de verhoging van de franchise 
en de marginale premie van de WAO, geconfronteerd. Voor hen gelden 
evenwel voor volgend jaar nog de Bestekkortingen en de extra korting ter 
compensatie van de voor werknemers gestegen sociale premies. Voor de 
trendvolgers stemt het beeld - afgezien van de Bestekkortingen - globaal 
met dat van de werknemers overeen. De vrije beroepsbeoefenaren onder-
gaan dezelfde invloeden als de ambtenaren, met daarnaast nog de voor hen 
specifiek geldende maatregelen. 

De leden van de V.V.D. vroegen naar de koopkrachtontwikkeling voor 
werknemers, ambtenaren en trendvolgers. Wegens de korte termijn waarop 
deze nota moet worden afgerond, kunnen de plaatjes voor ambtenaren en 
trendvolgers niet worden meegezonden. Ten aanzien van deze categorieën 
kan wel worden opgemerkt, dat het beleid van de Regering erop is gericht de 
koopkrachtmutaties - afgezien van de Bestekkortingen - parallel te doen 
verlopen aan die voor de werknemers. In de navolgende tabel zijn de ge-
vraagde koopkrachteffecten voor de werknemers weergegeven. 

Ongehuwd Gehuwd zonder Gehuwd met 
kinderen 2 kinderen 

Minimumloon —0,5 a —1 —0,5 a—1 —0,5 a —1 
Minimumloon + —1 —1 —0,5 a —1 
Modaal - 2 , 5 - 2 a 2,5 - 2 
1,5 x modaal - 2 , 5 a - 3 - 2 , 5 a - 3 - 2 , 5 
2 x modaal - 3 a - 3 , 5 - 3 - 3 
4 x modaal —4 - 3 , 5 a —4 - 3 , 5 a - 4 

Door de leden van de fractie van de V.V.D. is gevraagd of niet vele gezin-
nen profiteren van de extra verhoging van de kinderbijslag waarvoor een en 
ander minder nodig zou zijn. Wij menen dat de voorgestelde maatregel een 
goede functie in het totale pakket van maatregelen vervult. Andere maatre-
gelen met eenzelfde effect op de koopkracht zouden in het algemeen ook 
voor gezinnen zonder kinderen en alleenstaanden moet gelden en derhalve 
beduidend meer kosten met zich brengen. Doordat het bedrag voor ieder ge 
lijk is heeft de maatregel meer effect naarmate het inkomen lager is. Ten 
slotte zij erop gewezen dat zonder de extra verhoging de kinderbijslag voor 
een gezin met twee kinderen in 1981 slechts met 1,8% zou stijgen. Dit heeft 
bij een verwachte stijging van de netto lonen met 3 a 4% een nadelig effect 
op de koopkracht van de gezinnen met kinderen ten opzichte van degenen 
zonder kinderen. De extra verhoging leidt tot een stijging van in totaal 4,5% 
en heeft daardoor uiteindelijk een positief effect op de koopkrachtontwikke-
ling van degenen met kinderen ten opzichte van andere inkomensstrekkers. 
Concluderend menen wij dan ook dat het juist is de maatregel te richten op 
alle gezinnen, dus ook boven het minimumniveau. 
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De leden van de C.D.A.-fractie stellen de vraag welke wegen zouden open-
staan voor een beperking van het koopkrachtverl ies van «echte» min ima. 
Onder verwi jz ing naar hetgeen w i j hierover in de memor ie van antwoord bij 
het Wetsontwerp inzake de herziening van m i n i m u m l o o n en enige uitkerin-
gen op door het C.D.A. naar voren gebrachte suggesties opmerkten, wi l len 
wi j hier stellen dat een verf i jn ing van het inkomenspol i t ieke instrumentar i -
um, die op structurele basis extra voorzieningen voor deze groep en wel l icht 
ook naastbi jgelegen groepen mogel i jk maakt, ons inhoudel i jk en technisch 
als een zeer gecompl iceerde aangelegenheid voorkomt . Een dergelijke bi j -
stel l ing van het beleid lijkt ons dan ook niet op zodanig korte termi jn te reali-
seren dat hiervan reeds in 1981 gebruik zou kunnen worden gemaakt. Het 
onderzoek ter zake word t intussen met spoed voortgezet. 

6. FINANCIËLE ASPECTEN 

Door diverse fracties zijn vragen gesteld omtrent de ombu ig ingen , mede 
in het licht van de stand van de advisering door de SER. 

Door de fractie van de V.V.D. is voorts de aangekondigde extra ombu ig ing 
ad 230 min. ter sprake gebracht. Opgemerkt zij dat in onze brief van 19no-
vember j l . een bedrag van 215 min. als ombu ig ing in het kader van het aan-
vul lend beleid voor 1981 is vermeld. Met betrekking tot deze maatregelen 
kunnen wi j thans het volgende meedelen. De SER heeft een afwijzend advies 
uitgebracht over een inkomensafhankel i jke bi jdrageregel ing, waarbi j echter 
een minderheid van de raad het opnemen van de ant icumulat ieregel ing 
veeleer in de WAO op zijn plaats acht. Het kabinet beraadt zich momenteel 
op de uit het SER-advies te trekken conclusies. 

Met betrekking tot de vraag over de effecten van de beddenreduct ie, kan 
worden medegedeeld, dat het Kabinet alles in het werk zal stellen de door de 
Tweede Kamer aangenomen motie van de heer Dees (gedrukte stukken 
1980-1981, 16 400, nr. 35) ten uitvoer te brengen. Het is echter geen eenvou-
dige zaak o m tot de beoogde verminder ing van de beddencapaciteit te ko-
men. Inmiddels v indt reeds overleg plaats met de hierbi j meest betrokken 
part i jen, onder meer de Nationale Ziekenhuisraad en de Vereniging van Ne-
derlandse Ziekenfondsen. In afwacht ing van de uitslag van dat overleg kan 
thans nog niet worden aangegeven tot welke effecten een en ander zal lei-
den. 

De ui twerking van het beleid gericht op reïntegratie van arbeidsongeschik-
ten, zal op zeer korte termi jn ter adviser ing aan de SER worden voorgelegd. 
Naar w i j verwachten zal dit advies in de eerste maand van 1981 worden uit-
gebracht. Kort daarna komt het advies inzake het ziekteverzuim aan de orde. 
Wi j hebben bij brief van 7 november de SER gevraagd daarbi j ook aandacht 
te schenken aan de mogel i jkheden van een eigen risico voor werkgever 
en/of werknemer. Daar waar wi j menen dat hier een zeer grote verantwoor-
deli jkheid voor de sociale partners ligt, w i l len wi j het advies afwachten, alvo-
rens voorstel len ter zake te doen. 

De overige in de brief vermelde maatregelen worden thans op ambtel i jk 
niveau voorbere id. Hoewel wi j thans geen toedel ing van het bedrag naar de 
verschi l lende maatregelen kunnen geven, verwachten w i j het voorziene om-
buigingsbedrag zeker te kunnen realiseren. 

Wat betreft de concrete beleidsvoornemens, mede gegeven de adviezen 
van de SER merken wi j tenslotte op dat wi j met grote aandacht kennis heb-
ben genomen van de opvat t ingen van de SER met betrekking tot de beleids-
voornemens voor 1981 op het terrein van de sociale zekerheid. Bij de concre-
te ui twerking van de bele idsvoornemens zal waar mogel i jk met de door de 
SER gemaakte opmerk ingen rekening worden gehouden. Dit in an twoord op 
desbetreffende vragen van de fracties van C.D.A. en S.G.P. Verscheidene 
hierop betrekking hebbende wetsontwerpen zullen de Kamer op korte ter-
mi jn bereiken. 
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7. WERKGELEGENHEID 

7.1. Aanvullende maatregelen 

Verschil lende leden, zowel van de C.D.A.-fractie als van de V.V.D.fract ie, 
vroegen naar de verdel ing en besteding van de ru imte die is vr i jgemaakt 
voor aanvul lend werkgelegenheidsbeleid ten bedrage van f 200 min. en de 
meer gerichte aanwending van een deel van de extra aardgasbaten. Hierom-
trent verwijzen wi j naar de brief die u heden word t toegezonden. 

De wijze van besteding van de eerste tranche van de zogenaamde Spie-
renburg-gelden ad 1300 mi l joen op transactiebasis, is aangegeven in de Mi l -
joenennota (o.a. blz. 86). Globaal is de verdel ing als vo lg t : 

- 765 min . voor ver laging van de belastingen op wins t ; 
- 420 min. voor verhoging van de WIR-premies; 
- 115 min. voor bevorder ing van belegging in r isicodragend vermogen. 

Naar aanleiding van de motie-Van lersel van 20-10-1980 zal binnen dit to-
tale bedrag ruimte worden gevonden voor een ui tbreiding van de exportbe-
vorder ing via het systeem van de gemengde kredieten. 

Omtrent de vraag van de leden van de S.G.P.-fractie over de mogeli jke sa-
menhang tussen de teruggang in de bouw en de voornemens tot beperking 
van de hypotheekaftrek kan het volgende worden opgemerkt. Inzake de be-
perking van de hypotheekaftrek is in alle discussies die daarover in het verle-
den zijn gevoerd, wel duidel i jk geworden dat deze slechts zou gelden voor 
hoge tot zeer hoge hypotheken. Voor de dure koopwoningen kan de onze-
kerheid omtrent de hypotheekaftrek een - overigens niet te kwantif iceren -
negatieve invloed hebben gehad. De ontwikkel ingen in de bouw hangen 
echter vooral samen met onder meer de hoge rentestand en de geringe ver-
wacht ingen ten aanzien van de inkomensgroei . De investeringen in bedrijfs-
gebouwen en won ingen lopen overigens conform de raming in de Macro-
Economische Verkenning. Daarin werd ook voorzien dat de werkloosheid 
aan het eind van dit jaar zou kunnen oplopen tot een niveau van ca. 300 000. 

De leden van de fractie van de S.G.P. vinden het f inancieringstekort al 
haast onaanvaardbaar hoog, mede gezien het gegeven dat voor lop ig al-
thans niet van enige economische groei van betekenis sprake kan zijn. De 
1 mld . extra verhoging van het tekort achten zij een griezelige zaak. 

In de Mi l joenennota 1981 en de begrot ing heeft het Kabinet een belangri j-
ke aanzet gegeven om het f inancieringstekort in 1981 aanzienlijk terug te 
brengen. Gegeven de zeer gemat igde nominale ontwikkel ing die voortvloei t 
uit de (wetteli jk voorgeschreven) gemat igde loon- en pr i jsontwikkel ing, acht 
zij enig risico ad 1 min gld. bij het f inancier ingstekort aanvaardbaar. Dit be-
drag is immers uit inkomenspol i t ieke en economische overwegingen nood-
zakelijk om koopkrachtverl iezen, met name bij de laagstbetaalden, te beper-
ken en de effectieve vraag mede in stand te houden. Voor een verdere toe-
l ichting kan hier verwezen worden naar de Mi l joenennota en de begrot ing. 

7.2. Werkgelegenheidsoverleg 

Het verheugt ons dat de leden van de C.D.A.-fractie in beginsel instem-
ming betuigden met de voorgestelde bepalingen ten aanzien van het werk-
gelegenheidsoverleg. De algemene vragen die deze leden stelden geven ons 
aanleiding, voorafgaande aan de behandel ing van meer concrete vragen en 
opmerk ingen, wat uitvoeriger dan reeds in de eerdere stukken en de memo-
rie van toel icht ing bij het wetsontwerp is gedaan, in te gaan op de beweeg-
redenen voor dit wetsvoorstel . Wi j wi l len daarbij tevens ingaan op een aan-
tal opmerkingen en kanttekeningen van meer algemene aard van de leden 
van de fracties van de V.V.D., de S.G.P., de C.P.N, en het G.P.V. 

Voorop moet worden gesteld, dat voor de invoering van een regeling met 
betrekking tot het werkgelegenheidsoverleg naar onze mening een eigen 
rechtsgrond bestaat. De problemen waarmee wi j op het gebied van de werk-
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gelegenheid kampen rechtvaardigen een stimulans tot een overleg tussen 
de daarbij direct betrokken partijen. Het is zonder meer duidelijk dat de 
maatschappelijke ontwikkelingen eisen stellen aan de werkgelegenheid. Wij 
zouden in dit verband onder meer willen wijzen op de toenemende behoefte 
aan deeltijdbanen, onder andere als gevolg van een grotere participatie van 
gehuwde vrouwen op de arbeidsmarkt. Dit is overigens maar een onderdeel 
van het meer algemene vraagstuk van de verdeling c.q. herverdeling van ar-
beid. Naast algemeen maatschappelijke ontwikkelingen spelen ook econo-
mische factoren een rol. Tegenover de hiermee samenhangende tanende 
toename van het aantal beschikbare arbeidsplaatsen en in bepaalde secto-
ren een duidelijke terugloop staat immers een blijvende aanwas van ar-
beidskrachten. Verder blijkt dat de eisen die men aan de werkgelegenheid 
stelt zich meer en meer gaan richten op de kwalitatieve aspecten daarvan. 

Al die ontwikkelingen, en de reeds langer bestaande problemen rond de 
knelpunten op de arbeidsmarkt, maken telkens weer duidelijk dat het gebo-
den is, dat er op deze punten wordt gekomen tot afpsraken en beleidsmaat-
regelen, die een vergroting van de problemen kunnen tegengaan en in enke-
le gevallen mogelijk de knelpunten geheel op kunnen lossen. 

Die noodzaak tot overleg staat in zekere zin losvan de ontwikkelingen die 
plaatsvinden op het gebied van de arbeidsvoorwaarden. Ook wanneer voor 
1981 geen loonmatiging zou worden doorgevoerd, zou een werkgelegen-
heidsoverleg noodzakelijk blijven. Wij willen dan ook niet een al te sterke 
koppeling leggen tussen de noodzaaktot werkgelegenheidsoverleg en loon-
matiging. Wel versterkt loonmatiging de motieven ten gunste van het werk-
gelegenheidsoverleg. De stelling van de leden van de C.D.A.-fractie dat in de 
memorie van toelichting op dit punt een zo nauwe koppeling wordt gelegd 
en de loonmatiging aldus in feite de rechtstitel voor de regeling van het 
werkgelegenheidsoverleg vormt achten wij dan ook geen geheel juiste inter-
pretatie van de beschouwingen die in de memorie van toelichting zijn gege-
ven. Het is anderzijds ook niet geheel juist dat in het overleg met de sociale 
partners is gesteld, zoals de leden van de V.V.D.-fractie vragen, dat loonma-
tiging en werkgelegenheidsoverleg twee zaken zijn die men inhoudelijk ge-
heel los van elkaar moet beoordelen. 

Het vertrekpunt van het Kabinet voor de gesprekken met de sociale part-
ners was eveneens op deze lijn gebaseerd. Uitgaande van een meer alge-
meen verband en vaak meer indirecte relatie tussen arbeidsvoorwaarden-
ontwikkeling en werkgelegenheid wilden en willen wij koersen in de rich-
ting van een stimulering van het werkgelegenheidsoverleg in algemene zin. 
De bereidheid om aan de SER advies te vragen over een structurele regeling 
van het werkgelegenheidsoverleg getuigt daarvan. 

Vermeden moet worden de indruk te wekken dat loonmatiging zich op een 
zo duidelijke wijze in werkgelegenheid vertaalt, dat het zinnig is reeds direct 
bij het principebesluit over die matiging ongeacht de verdere omstandighe-
den in elke bedrijfstak of onderneming te gaan praten over de aanwending 
van daardoor vrijkomende gelden voor de creatie van arbeidsplaatsen in 
diezelfde bedrijfstak of onderneming. De mogelijkheid van vergroting van 
arbeidsplaatsen is van vele factoren afhankelijk. De wijze waarop loonmati-
ging daarop ingrijpt is complex. Wij hebben daar in de memorie van toelich-
ting ander maal op gewezen. 

In de opstelling van het Kabinet heeft steeds voorop gestaan de wenselijk-
heid van het tot stand komen van werkgelegenheidsoverleg op basis van 
vrijwilligheid. In die zin hebben wij, zoals de leden van de V.V.D.-fractie dat 
stellen de koninklijke weg bewandeld. Waar mogelijk hebben wij het tot 
stand komen van vrijwillige afspraken gestimuleerd. Daarbij hebben wij 
voortdurend de bereidheid uitgesproken de eventuele afspraken langs wet-
telijke weg juridisch te ondersteunen, zowel voor afspraken op korte termijn 
als voor regelingen met een meer structureel karakter. Wij juichen het toe 
dat gesprekken binnen de Stichting van de Arbeid plaatsvinden over het 
werkgelegenheidsoverleg en de mogelijkheid in zich bergen van een eventu-
eel akkoord of aanbevelingen. Het is geenszins onze bedoeling dat proces te 
verstoren. De door ons voorgestelde regeling doet dat naar ons oordeel ook 
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niet. De werk ing van de voorgestelde regeling is nameli jk in eerste instantie 
sterk afhankelijk van de init iat ieven die de c.a.o.-partijen nemen. Indien lan-
delijke afspraken tot stand komen of reeds op ca.o-n iveau afspraken zijn of 
worden gemaakt zal voor geen van beide part i jen enigerlei behoefte hoeven 
te bestaan om gebru ik te maken van de voorgestelde regel ing. Ook in de me-
morie van toel icht ing is reeds ui tgebreid op deze beperkte werkingssfeer 
van het wetsontwerp ingegaan. De S.G.P.-fractie antwoorden wi j hier dat in 
een toenemend aantal ca.o. 's een verpl icht ing tot een of twee gesprekken 
per jaar over de werkgelegenheid is opgenomen. 

De reden waarom wi j een wetsvoorstel tot een t i jdel i jke regeling van het 
werkgelegenheidsover leg hebben gedaan en op een spoedige totstandko-
ming daarvan aandr ingen, hangt samen met een aantal factoren. 

De to ts tandkoming van een structurele regeling van het werkgelegenheids-
over leg, die misschien we l , zoals het lid van de G.P.V.-fractie denkt, alleen 
procedure-bepal ingen van regelend recht zal bevatten, zal nog geru ime t i jd 
duren. Op dit moment word t nog gewerkt aan de voorbereid ing van de toe-
gezegde adviesaanvrage aan de SER. 

In de tweede plaats is een eventuele jur id ische ondersteuning van binnen 
de Sticht ing van de Arbeid gemaakte afspraken over het werkgelegenheids-
overleg uiterst complex. Uiteraard hangt het van de inhoud van die afspra-
ken af of en op welke wijze een jur id ische ondersteuning bij wet nodig is, 
maar uitgaande van de op dit moment levende gedachten omtrent die in-
houd mag niet worden verwacht, dat een dergel i jke operatie op korte ter-
mi jn zijn beslag zal kunnen kri jgen. 

Het tot stand komen van regelmat ig en goed werkgelegenheidsoverleg 
achtten wi j echter een urgente zaak. Ook de sociale partners zijn die mening 
toegedaan. Wi j hebben dan ook beoogd hen met deze voor lop ige regeling 
een steun in de rug te geven. Daarbij zijn wi j ui tgegaan van de verwacht ing 
en de hoop dat het op gang zijnde overleg in de Sticht ing van de Arbeid, op 
niet al te lange termi jn tot resultaat zal leiden en in bedrijfstakken en vervol-
gens in ondernemingen tot nadere invul l ing kan komen. Juist daarom ook 
hebben wi j een str ingentere regeling afgewezen. 

Wi j wi l len nogmaals benadrukken dat er geen enkele aanleiding bestaat 
dit ontwerp te betitelen als «betuttel ing» o f t e zien als een aantasting van de 
eigen verantwoordel i jkheid. De werk ing is immers in eerste instantie en in 
hoge mate afhankeli jk van de vraag of men die eigen verantwoordel i jkheid 
ook bereid is te realiseren. 

De voorgestelde loonmat ig ing maakt onderdeel uit van een complex van 
maatregelen gericht op het scheppen van de mogel i jkheden voor een her-
stel van de economie in het algemeen en de werkgelegenheid in het bijzon-
der. Naar ons oordeel is een dergeli jke geïntegreerde beleidsaanpak zonder 
enige vo rm van werkgelegenheidsover leg niet compleet. Tot slot heeft ook 
meegespeeld de wens van zeer velen o m nu eindeli jk, na jaren van voor-
overleg en bi jna-akkoorden, tot een daadwerkel i jk werkgelegenheidsoverleg 
te komen. Wi j menen dat ook iedere werkgever van het nut en de wenseli jk-
heid daarvan doordrongen moet zi jn, en dat zeer vele werkgevers dat ook 
zullen zi jn; en reeks van ca.o. 's getuigt daarvan. Wi j delen echter tevens de 
mening van de leden van de C.D.A.-fractie dat mocht een enkele werkgever 
nog niet tot dat inzicht zijn gekomen, de door ons voorgestelde bescheiden 
wettel i jke verpl icht ing hem daartoe kan brengen. Eenzelfde aanvul lende 
functie kan het voorstel hebben in het denkbeeldige geval, dat werkgevers of 
werknemersorganisat ies in weerwi l van landeli jke afspraken niet de bereid-
heid tonen tot overleg over vraagstukken van werkgelegenheid. 

Het lijkt ons juist er naar te streven, en daarvoor ook aanzetten te geven, 
dat het overleg over de arbeidsvoorwaarden word t verbreed. Niet alleen 
vraagstukken van loonvorming maar ook en vooral vraagstukken van werk-
gelegenheid zullen naar ons oordeel deel uit moeten gaan maken van de be-
sprekingen op ca.o.-n iveau. In het huidige t i jdsgewricht zou een ca .o . die 
geen bepalingen ten aanzien van overleg over werkgelegenheidsvraagstuk-
ken bevat in feite als minder compleet moeten worden gezien. 
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De leden van de C.D.A.-fractie hebben bedenkingen laten bli jken ten aan-
zien van de gemaakte keuze om het werkgelegenheidsoverleg op c.a.o.-ni-
veau te doen plaatsvinden. Ook de leden van de P.v.d.A.-fractie konden die 
keuze niet onderschr i jven. 

Wi j hebben onze keuze voor het c.a.o.-niveau gemot iveerd in de brieven 
aan de sociale partners van 16 september en van 7 november 1980. In het 
kort komt die mot iver ing erop neer dat een aantal onderwerpen zich naar 
ons oordeel in eerste instantie goed lenen voor bespreking binnen de 
bedrijfstak. Dit laat overleg in een ruimer of beperkter, b.v. regionaal kader -
uiteraard indien c.a.o.-partners zulks zouden afspreken - onverlet. 

Bij de opzet van de structurele regeling zal gezocht moeten worden naar 
zo goed mogel i jke overlegstructuur. Denkbaar is dat op meerdere plat forms 
overleg zal plaatsvinden. Zo moet naast overleg op bedri j fstaksniveau ru im-
te bl i jven voor overleg binnen de onderneming. Wi j komen hierop terug. 
Niet ontkend kan worden dat het door ons gekozen c.a.o.-niveau, door de 
soms beperkte werkingssfeer van de ca.o. 's , ten aanzien van bepaalde on-
derwerpen problemen op kan leveren. Bij de over legonderwerpen waaraan 
w i j thans denken zullen die problemen echter, naar ons oordeel , min imaal 
zijn. Onderwerpen als arbeidsverzuim, positie kansarme groepen, ploegen-
arbeid, arbeidsomstandigheden en onaangename arbeid lenen zich naar het 
ons voorkomt juist bij uitstek voor overleg tussen c.a.o.-partners. Daarnaast 
is het ook zeer wel denkbaar dat in de gevallen waar in een ca .o . een zeer di-
vers gebied bestrijkt het overleg zich zal gaan richten op procedurele aange-
legenheden ten behoeve van een verder overleg over deelgebieden, deel-
p rob lemen, doelgroepen of specifieke aspecten. In die zin lijkt de inhoudel i j -
ke kant van het overleg niet veel meer problemen met zich mee te zullen 
brengen dan ook spelen bij het maken van afspraken op landeli jk niveau. 
Ook daarbi j moet immers rekening gehouden worden met een grote ver-
scheidenheid in prob lemen, mensen en bedri jven. Naar aanleiding van een 
opmerk ing van de leden van de P.v.d.A.-fractie wi l len w i j over igens nog du i -
del i jkheidshalve stellen dat w i j met de over legverpl icht ing geenszins de be-
doel ing hebben te bevorderen dat op bedri j fstakniveau bindende afspraken 
tot stand komen over investeringen of aantallen arbeidsplaatsen. Wi j tende-
ren duidel i jk meer in de r ichting van algemene afspraken die op onderne-
mingsniveau verder worden ui tgewerkt ; zo'n u i twerking kan, wat de proce-
durele kant ervan betreft, naar ons oordeel wel onderwerp van de te maken 
afspraken zijn. 

Het zou naar onze mening zeker op dit moment te ver ingri jpen in de be-
staande (rechts-)verhoudingen binnen onze samenleving, indien een rege-
l ing wo rd t gecreëerd die een individuele werkgever verpl icht te vo ldoen aan 
op bedri j fstaksniveau tot stand gekomen afspraken over invester ingen. Ook 
jur idisch gezien levert een dergeli jke constructie grote problemen op. Wi j 
neigen er dan ook meer toe ons aan te sluiten bij de leden van de fractie van 
D'66, waar deze stellen dat bedrijfstakafspraken in het algemeen geen con-
crete ver ta l ing op ondernemingsniveau kunnen inhouden en voor ts geen 
verstarr ing in het ondernemingsbele id op dit terrein mogen veroorzaken. 

Zowel de leden van de C.D.A.-fractie als de leden van de fracties van D'66 
en de P.P.R. merkten op dat in de memor ie van toel icht ing slechts summier 
aandacht is besteed aan de positie van de ondernemingsraad. Deze leden 
wezen op een, wat de leden van de C.D.A.-fractie noemen, dreigende onder-
mi jn ing van de posit ie van de ondernemingsraad. 

Wi j zien die dreiging niet. Wi j beogen in wezen aansluit ing te zoeken bij de 
huidige verdel ing van taken tussen OR en parti jen bij een ca .o . Enerzijds is 
het stel l ig zo dat c.a.o.-partners op grond van artikel 27, derde lid van de 
WOR de bevoegdheden van de OR kunnen beperken - het z.g. pr imaat van 
de vakorganisat ies: regeling bij ca .o . heeft voorrang boven instemmings-
recht OR - anderzijds kunnen diezelfde ca.o.-part i jen de OR verdere be-
voegdheden toekennen, en wel op grond van artikel 32a, eerste lid van de-
zelfde wet. Aldus zullen het overleg tussen ca.o.-part i jen en het overleg bin-
nen de onderneming elkaar wederzi jds kunnen ondersteunen en aanvul len. 
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Wij menen in aansluit ing hierop er vanuit te mogen gaan, dat c.a.o.-partij-
en, indien zij tot concrete afspraken komen, zich ten aanzien van bepaalde 
aspecten zullen beperken tot procedure-afspraken en raamafspraken, die 
binnen de onderneming inhoudel i jk nader dienen te worden ui tgewerkt en 
die de ondernemer voor ins temming dient voor te leggen aan de OR. Een 
dergeli jke ui twerking zal veelal op die onderwerpen betrekking hebben, die 
typisch het ondernemingsniveau raken. 

In aanslui t ing op het voorgaande zij erop gewezen, dat er nog een catego-
rie afspraken tussen ca .o . parti jen denkbaar is, die juist op bedri j fstakniveau 
o m ui tvoer ing vragen. Wi j denken daarbij bij voorbeeld aan afspraken over 
om- , her- en bi jschol ing. 

Ook in het geval van de ondernemings-c.a.o. lijkt geen reden voor vrees 
voor aantasting van de posit ie van de OR. De plicht tot overleg in ons voor-
stel van Wet moet o.i. in belangri jke mate tot een nadere ui twerking binnen 
de onderneming leiden. De materie van de werkgelegenheid is immers veel-
al van dien aard dat w i l deze goed worden aangevat, deze wel in het overleg 
met de OR aan de orde moet komen. Bovendien kan in een afspraak met de 
vakbeweging nog een nadrukkeli jke funct ie van de OR worden opgenomen. 

Samenvattende merken wi j op, dat het werkgelegenheidsover leg tussen 
c.a.o.-partijen onzes inziens enerzijds, in het kader van de onderhandel ingen 
over de arbeidsvoorwaarden, een zelfstandige betekenis heeft, ook al zou 
dat overleg niet tot nadere procedure of raamafspraken leiden. Indien ander-
zijds dergeli jke afspraken wèl tot stand zouden komen, verwachten wi j dat 
de ondernemingsraad bij de inhoudeli jke ui twerking daarvan een belangri j-
ke rol zal spelen. 

De opmerk ingen die de Raad van State in zijn advies heeft gemaakt over 
de inhoud van de voorgestelde t i jdeli jke regeling hebben de leden van de 
fracties van de P.v.d.A., de P.P.R., de C.P.N, en het G.P.V. aanleiding gegeven 
tot enkele aanmerkingen en vragen. De leden van de P.P.R.-fractie verzoch-
ten nader in te gaan op de afhoudende reactie op de suggestie van de Raad 
van State tot opneming van een informatiepl icht. Wi j zouden daarbij drie 
e lementen wi l len onderscheiden. In de eerste plaats speelt de vraag of de re-
gel ing wel voorziet in een «echte» plicht tot overleg. De leden van de 
P.v.d.A.-fractie twi j fe lden daaraan, gezien ook de opmerk ingen van de Raad 
van State. Zoals in het Nader Rapport naar aanleiding van dit advies al is 
gesteld, menen wi j dat de in het ontwerp neergelegde verpl icht ing rechtens 
afdwingbaar is, en dus als een «echte» over legverpl icht ing kan worden aan-
gemerkt. De verduidel i jk ingen en wi jz ig ingen die in de aanvankeli jke - aan 
de Raad van State toegezonden - tekst zijn aangebracht versterken de mo-
gel i jkheid om langs gerechteli jke weg op te komen tegen een aperte weige-
ring o m overleg te plegen. Dat de voorgestelde wetstekst daarnaast duideli jk 
het karakter heeft van een pr incipewetgeving die een zekere wensel i jkheid 
uitspreekt, is juist en brengt onze bedoel ing met deze bepal ing ook goed tot 
u i t ing. Wi j menen, dat wetgeving die eerder is gericht op st imuler ing van 
verander ingen dan op het afdwingen daarvan binnen onze samenleving ze-
ker een funct ie kan vervul len. 

Het tweede element uit het advies van de Raad van State betreft de in for -
matiepl icht, brengen het gevaar met zich dat het over leg, bij de over-
vel ingen van de Raad van State o m een informat iepl icht in het ontwerp op te 
nemen. Ter aanvul l ing van de daarvoor gegeven mot iver ing moge nog het 
volgende worden opgemerkt. Het opnemen van een informat iepl icht brengt 
met zich mee, dat ook moet worden aangegeven over welke onderwerpen 
informat ie moet worden verschaft. Dit brengt het gevaar met zich dat de 
wetgever impl iciet het overleg dwing t in de r ichting van een gesprek over 
die onderwerpen. Wi j achten zulks in dit stadium niet zinvol. Uiteraard is een 
goed overleg slechts mogel i jk op basis van wederzi jdse informat ie over een 
aantal kernproblemen. Het lijkt ons zonneklaar dat een dergeli jke informa-
t ie-uitwissel ing ook tot stand zal komen, zodra de bereidheid tot overleg is 
ui tgesproken. Er vindt reeds nu in velerlei vormen over leg plaats tussen 
werkgevers- en werknemersorganisat ies op basis van voorafgaande infor-
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maties, zonder dat op die punten een wettel i jke informat iepl icht geldt. Ver-
der menen w i j dat de informatieverschaff ing een van de eerste punten van 
overleg zou kunnen en moeten zijn. De part i jen hebben dan de mogel i jkheid 
de informat ievoorziening geheel naar eigen behoeften in te richten. Het ad-
vies van de Raad van State lijkt ons te tenderen in de r ichting van een infor-
mat ieverpl icht ing die zodanig is opgesteld, dat de rechter daarin een hou-
vast zou kunnen v inden voor de beoordel ing van hetgeen waartoe de parti j-
en verpl icht zijn. Wi l daaraan recht worden gedaan dan zal de informatiever-
pl icht ing het karakter moeten hebben van een instrument dat de grenzen en 
onderwerpen van overleg afbakent en het over leg in een bepaalde r icht ing 
buigt. Wi j zijn daar voora lsnog geen voorstander van. Het zou een verbre-
d ing van het overleg bemoei l i jken. Juist in dat verband zouden wi j het op 
centraal niveau tot stand komen van afspraken over werkgelegenheidsover-
leg en de voorbereid ing daarvan - met inbegrip van de verschaff ing van in-
format ie ten behoeve van het overleg - wi l len afwachten. 

De suggesties die de leden van de P.P.R. doen met betrekking tot de infor-
matiepl icht, brengen het gevaar met zich dat het overleg, bij de overname 
van die suggestie in de wet beperkt wordt . Indien bepaald word t dat 
in format ie moet worden verstrekt over de werkzaamheden en resultaten van 
de onderneming of bedrijfstak, ontstaat het gevaar dat het overleg zich daar-
op zal gaan richten en dat andere belangri jke aspecten, zoals de knelpunten 
op de arbeidsmarkt en de arbeidsomstandigheden in mindere mate aan de 
orde komen. Er is voorts een zeker gevaar dat men uit een opsomming in de 
wet van te verstrekken informat ie ook al is deze niet ui tputtend of l imitatief, a 
contrar io in deze fase de conclusie zal trekken dat over niet genoemde on-
derwerpen geen informat ie hoeft te worden gegeven. 

Vanuit dezelfde overwegingen wi l len wi j ook de suggesties van de leden 
van de P.P.R.-fractie afwijzen, om in artikel 2 te vermelden, dat het overleg 
moet gaan over vraagstukken met betrekking tot de omvang en de kwaliteit 
van de werkgelegenheid. Dan vallen immers problemen als knelpunten op 
de arbeidsmarkt, de posit ie van kansarme groepen, scholing buiten het 
over leg. Wi j zouden dit een ernst ige verarming v inden. 

Eerst wanneer het beslu i tvormingsproces binnen de verschil lende maat-
schappeli jke organisaties zodanige vormen heeft aangenomen, dat een ze-
kere consensus valt te bespeuren, kan naar onze mening gedacht worden 
aan een daarop toegespitste informat iepl icht . Wi j zullen in de adviesaan-
vrage aan de SER zeker de opvat t ingen van de Raad van State en de leden 
van de Staten-Generaal laten doorkl inken. 

Wi j kunnen niet de mening van het lid van de G.P.V.-fractie delen, dat in 
het Nader Rapport erg licht word t geti ld aan het bezwaar dat de rechter ge-
mengd kan worden in de potentiële conf l icten, waarbi j hij wein ig houvast 
heeft aan de wetgever. De problemen die een rechter kan ondervinden bij de 
beslechting van arbeidsrechteli jke geschil len gaan ons zeker ter harte. Naar 
onze mening zal de rechter echter ingeval van een weiger ing tot overleg zeer 
wel in deze wet en de daarop betrekking hebbende parlementaire stukken 
een houvast kunnen v inden voor zijn oordeelsvorming. Aan de andere kant 
hebben we juist gestreefd naar een regeling die zoveel mogeli jk voorkomt 
dat confl icten optreden. Een str ingente regeling zou meer confl ictstof in 
zich kunnen dragen dan de door ons voorgestelde voorziening. 

Met vo ldoening is kennis genomen van het feit, dat de leden van de fractie 
van D'66 op zichzelf we in ig moeite hebben met de voorgestelde bepal ingen. 
Ten aanzien van de vragen die zij over de ui twerking hadden kan het volgen-
de worden opgemerkt . De voorgestelde tekst impl iceert dat een verzoek tot 
overleg moet worden gedaan door alle betrokken organisaties. Wi j zijn er 
daarbij van ui tgegaan, dat wanneer één organisatie de wens tot werkgele-
genheidsover leg te kennen geeft, de andere organisaties dit verzoek zullen 
ondersteunen. 

Een tweede opmerk ing en vraag van de leden van de D'66-fractie betreft 
de organisaties die worden toegelaten tot het c.a.o.-overleg. Het lijkt ons dat 
het niet mogel i jk is deze problematiek in het kader van deze ti jdeli jke rege-
l ing tot een oplossing te brengen. Zulks zou de regel ing, die een t i jdel i jk en 
principe-karakter heeft, ook te veel belasten. 
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Naar aanleiding van de vraag van een lid van de G.P.V.-fractie of de voor-
gestelde bepalingen wel passen in de Wet op de loonvorming, willen wij er-
op wijzen, dat het voorstel niet beoogt de regeling van het werkgelegenheids-
overleg in deze wet op te nemen. Het gaat hier om een losstaande wettelij-
ke voorziening, die geen enkele relatie heeft met de Wet op de loonvorming. 

De essentie van de opmerking van dit lid, dat de regeling alleen voorziet in 
een overleg op centraal niveau en bij hem voorkeur bestaat voor een breed 
overlegkader op bedrijfstakniveau, ontgaat ons. De regeling voorziet im-
mers in de mogelijkheid van een overleg op bedrijfstakniveau. 

Op de vraag van de leden van de C.D.A.-fractie of overwogen is om ten be-
hoeve van een werkgelegenheidsfonds enige inhouding op de prijscompen-
satie te plegen moeten wij ontkennend antwoorden. Zoals bekend zijn door 
het CNV voorstellen gedaan voor een werkgelegenheidsfonds en ook voor 
een mogelijke financiering daarvan. Gezien de daaraan verbonden proble-
matiek leek een nadere studie daarover - zoals overigens reeds in 1979 voor-
gesteld - gewenst. Gevolg daarvan was dat de CNV-inbreng op dit punt ten 
aanzien van het beleid op kortere termijn geen onderdeel van de overwegin-
gen meer kan uitmaken. 

7.3. Arbeidsduur en herverdeling van arbeid 

De leden van de fractie van het C.D.A. zijn van oordeel dat de werkgele-
genheidsproblematiek het beste kan worden opgelost door de beschikbare 
arbeid over meer mensen te verdelen. Dit zou een kortere arbeidsduur impli-
ceren, samengaand met evenredig lagere inkomens. Zij bepleiten nieuwe 
toetreders op de arbeidsmarkt hieraan vast te wennen. 

Het Kabinet zou een betere verdeling van de beschikbare arbeid toejui-
chen. Wij menen dat uit een oogpunt van sociale rechtvaardigheid moet 
worden gezocht naar mogelijkheden om de mensen die willen werken, op-
nieuw in het arbeidsproces op te nemen. Korter werken, met evenredige ver-
mindering van loon, kan hieraan een goede bijdrage leveren. Een verkorting 
van de arbeidstijd per dag zou, het is al eerder bepleit, bovendien gepaard 
kunnen gaan met een langere bedrijfstijd (en dus roulatiesystemen), zoals 
machines en andere produktiemiddelen optimaal kunnen worden gebruikt. 

Wij willen erop wijzen, dat de arbeidsduur in de eerste plaats een onder-
werp van overleg is tussen de werkgevers en de werknemers op de verschil-
lende niveaus. Dit onderwerp of aspecten daarvan, b.v. een bepaalde na te 
streven ontwikkeling ten aanzien van deeltijdarbeid, zou behalve in de on-
dernemingsraad of in het c.a.o.-overleg, ook heel goed ter sprake kunnen ko-
men in het door ons voorgestelde werkgelegenheidsoverleg. 

Een flexibilisering in de arbeidstijd, binnen zekere grenzen, heeft in een 
onlangs door de Raad van Centrale Ondernemingsorganisaties RCO gepu-
bliceerde nota uitvoerig aandacht gekregen. Daarin wordt een aantal aanbe-
velingen gedaan, waaronder de bevordering van deeltijdarbeid. 

In dit verband herinneren wij aan het eerder door de Minister van Sociale 
Zaken aan de sociale partners voorgelegde voorstel een onderzoek te doen 
naar de organisatie van de arbeid. In zijn brieven aan de sociale partners van 
16 september en 17 oktober j l . is hieraan aandacht besteed. Dit voorstel 
hield in te onderzoeken of de arbeid, gezien over een kalenderjaar, anders 
georganiseerd zou kunnen worden. In dat kader zouden b.v. aan de orde 
kunnen komen de arbeidsduur in relatie tot de bedrijfstijd, nachtarbeid, 
ploegenarbeid en ook onaangename (met name vuile en zware) arbeid. Een 
dergelijk onderzoek zou kunnen worden bekostigd uit het budget van het Mi-
ministerie van Sociale Zaken. Dit voorstel zal binnenkort opnieuw aan de 
sociale partners worden voorgelegd. 

8. ONDERWERPEN BETREFFENDE DE MIDDELLANGE TERMIJN 

Naast de vragen over het lopende beleid stelden diverse leden vragen 
over zaken betreffende ontwikkelingen op wat langere termijn. 
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De leden van de fractie van de S.G.P. haalden in dit kader een uitspraak 
aan van het NCW waarin gesproken werd over «tien jaar lang inleveren». 

Zoals hiervoor reeds herhaalde malen is uiteengezet meent het Kabinet 
dat een wezenlijke bijdrage tot herstel van de economie en de werkgelegen-
heid gevonden moet worden in het herstel van de rendementen. 

In Bestek'81 is als tussendoelstelling opgenomen de AIQ, die in 1978 ca. 
91 % bedroeg, gedurende de regeerperiode terug te brengen met ca. 
1 %-punt per jaar. Bezien we nu de realisatie over de afgelopen periode, dan 
blijkt de AIQ - zij het voor het lopende jaar mede door conjuncturele oorza-
ken - to ca. 97% te zijn toegenomen. De gevolgen voor de rendementen van 
deze ontwikkeling zijn rampzalig. In het overgrote gedeelte van het particu-
liere bedrijfsleven zullen de rendementen tot vrijwel nihil zijn gereduceerd. 
Voor het herstel van het particuliere bedrijfsleven blijft rendementsherstel 
noodzakelijk. Met de stijging van de rendementen is een daling van de AIQ 
noodzakelijk. Over welke periode deze daling zich moet uitstrekken, kan het 
Kabinet zich niet uitspreken. Wel zijn wij van mening dat dit een proces zal 
zijn van jaren, die gekenmerkt zullen worden door een gematigde beheerste 
loonontwikkeling en beperkingen in collectieve sector. 

Wat betreft de omvang van de noodzakelijke bezuinigingen in de collectie-
ve sector kan hier verwezen worden naar par. 5.2 van de Miljoenennota 1981 
en de speech van de minister-president voor het Koninklijk Landbouw Comi-
té op 24 november jl. 

De leden van de fractie van de S.G.P. vragen voorts naar de relatieve ont-
wikkeling van de aandelen in het nationaal inkomen van de verschillende 
sectoren (collectieve sector, particuliere sector) over de laatste 10 jaar. 

Het relatieve aandeel van de collectieve sector in het totale NI kan worden 
afgeleid in het aandeel van de collectieve uitgaven in het Nationaal Inkomen. 
(Zie ook bijlage 18 Miljoenennota 1981.) 

1970 48,2 
1971 50,5 
1972 51,1 
1973 51,5 
1974 53,6 
1975 59,9 
1976 59,8 
1977 59,6 
1978 61,6' 
1979 64,1' 
1980 65,4' 
1 Statistisch vertekend als gevolg van 
omzett ing fiscale regelingen (KA en 
V A / I A ) in uitgavenregelingen. 

Een indicatie over de ontwikkeling van het aandeel van de collectieve sec-
tor in het Ni kan worden afgeleid uit de verdeling van de reële groei van het 
jaarlijkse NI over collectieve sector en particuliere sector. 

% reële groei NI Deel van de reële groei dat 
inkomen voor rekening komt voor de 

collectieve sector % 

1970 6,2 4,9 
1971 3,2 4,0 
1972 5,0 3,7 
1973 5,9 5,6 
1974 0,6 1,9 
1075 -2,7 -0,5 
1976 5,1 3,7 
1977 2,5 2,0 
1978 1,8 1,3 
1979 1,0 1,0 
1980 0,0 0,4 
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Van structurele betekenis zijn eveneens de onderwerpen die door de le-
den van de V.V.D.- en de S.G.P.-fractie aan de orde zijn gesteld met betrek-
king tot het systeem van de automatische prijscompensatie. De leden van de 
V.V.D.-fractie vragen op welke wijze en wanneer het kabinet denkt te begin-
nen met een fundamentele bestudering van het vraagstuk. De leden van de 
S.G.P.-fractie achten het gewenst het automatisme van het systeem op zijn 
merites te bezien. 

Het Kabinet heeft er bij meerdere gelegenheden en in het bijzonder in de 
afgelopen maanden bij de sociale partners op aangedrongen het vraagstuk 
van de prijscompensatie in studie te nemen. Het systeem van automatische 
prijscompensatie vertoont in zijn huidige vorm het kenmerk dat externe kos-
tenstijgingen worden afgewenteld op de niet-looninkomens. De olieprijsstij-
gingen van de afgelopen jaren vormen een voorbeeld van zo'n externe fac-
tor. Gezien de huidige hoogte van de AIQ is deze gang van zaken bepaald 
onbevredigend te noemen, te meer daar op deze wijze de geïmporteerde in-
flatie in stand wordt gehouden. Om dit tegen te gaan en met het oog op een 
bevredigend verloop van het arbeidsvoorwaardenoverleg in de nabije toe-
komst, achten wij een schoning van de prijscompensatie voor bij voorbeeld 
ruilvoetverliezen van groot belang. Wij erkennen dat de sociale partners ter 
zake van dit aspect een belangrijke eigen verantwoordelijkheid bezitten. In 
eerste instantie stellen zij de inhoud vast van in het overleg te bespreken ar-
beidsvoorwaarden. 

Niettemin is het teleurstellend dat de sociale partners tot op heden nog 
geen gehoor hebben gegeven aan het dringende verzoek een studie over de-
ze problematiek te entameren. Wij blijven herhalen dat onderde huidige 
omstandigheden (lage economische groei en hoge inflatie) naar onze me-
ning het systeem in deze vorm niet zonder meer kan worden gehandhaafd. 

De ernst van de economische situatie noopt tot een substantiële matiging 
van alle inkomenscategorieën, waaronder de looninkomens. 

Voor het behoud van het systeem van arbeidsverhoudingen, alsook voor 
een goede werking van de arbeidsmarkt, is het verreweg te prefereren dat 
een gedifferentieerde matiging op vrijwillige basis wordt bereikt, zodat een 
noodzakelijke beheersing die anders dan langs de weg van overleg wordt 
overeengekomen, voor een reeks van jaren kan worden vermeden. Aange-
zien deze doelstelling mede kan worden bereikt door onrechtmatigheden te 
verwijderen uit het huidige systeem van prijscompensatie, dringen wij aan 
op een studie over het onderwerp van de schoning. 

De afwijzing van het systeem richt zich in dit verband meer op componen-
ten van de prijscompensatie dan op het automatisme, waarnaar het lid van 
de G.P.V.-fractie verwijst. Wij zien geen directe aanleiding ter zake van de au-
tomatische werking van de prijscompensatie aan de sociale partners voor-
stellen tot wijziging te doen. Aan de automatische prijsaanpassing kunnen 
een aantal voordelen worden toegeschreven, zoals eenvoud en de stabilise-
rende functie, terwijl voorts de vraag kan worden gesteld of, indien door het 
systeem een inflatoire druk wordt uitgeoefend, dit aan het automatisme be-
hoort te worden geweten. 

In antwoord op de vragen van de leden van de S.G.P.-fractie te zake van de 
voornemens van de Regering met betrekking tot de vervanging van de tijde-
lijke pré-Hofstra-maatregelen en de verbetering van de financierings- en ren-
dementsproblematiek van het bedrijfsleven, zij verwezen naar de globale uit-
eenzetting in de Miljoenennota (blz. 36,37,61, 85, 86). 

In de brief dd. 16 september 1980 van de Ministers van Economische Za-
kenen van Financiën (kamerstukken 2 zitting 1980-1981,16 403, nr. 1) wor-
den de beleidsvoornemens ter zake van de verbetering van definancierings-
problematiek van het bedrijfsleven uitvoerig uiteengezet. Voor een uiteen-
zetting van de uiteindelijke vormgeving van de fiscale maatregelen op beide 
genoemde terreinen, zij verwezen naar het binnenkort aan de Kamer aan te 
bieden ontwerp van wet inzake invoering van voorraadaftrek en vermogens-
aftrek in de inkomstenbelasting en de vennootschapsbelasting alsmede de 
invoering van een beperkte rentevrijstelling en een beperkte dividendvrij-
stelling in de inkomstenbelasting. 
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De gedachtenvorming over de introductie van nieuwe vormen van vermo-
gensverschaffing binnen de kredietbeschikking midden- en kleinbedrijf is 
nog niet afgerond. 

De Minister van Sociale Zaken, 
W. Albeda 
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